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رکورد مخاطب موسیقی شکسته 
شد

 یک میلیون نفر طی یک ماه 
مخاطب اجراهای صحنه ای شدند

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی اعلام کرد: نوروز ۱۴۰۱ 

حدود ۴۰۰هزار نفر از کشــور برای حضور در اجراهای 

صحنه ای )کنسرت( از کشــور خارج شــدند ولی در همان 

صفحه7زمان یک میلیون نفر داخل کشــور مخاطب اجراها بودند.

در بازار موبایل چه خبر است؟ از 
اسپانسری فوتبال تا تأمین مالی نمایش 

خانگی

کنعانی: مسئولیت حادثه کرمان 
متوجه کسانی است که تروریسم را 
ابزاری برای اهداف خود قراردادند

 
مسئله پیش آمده برای حج فنی 

است و نسبت به حل آن خوشبین 
صفحه6هستیم

راه اندازی ۳ واحد جدید تولید برق در 
نیروگاه ری/ ۹۹ درصد سوخت نیروگاه 

گاز است

مسابقه تلویزیونی »شکوفا« رقابتی برای 
مردمی سازی اقتصاد در ایران/ جزئیات 

سرمایه گذاری مردم در طرح های 
دانش بنیان »شکوفا«

»قدرت های نوظهور« علیه نظم غربی/ 
مزایای »بریکس« برای ایران چیست؟

اتمام حجت رئیس قوه قضاییه با کسانی 
که پس از حادثه تروریستی کرمان با 

دشمن هم صدایی کردند
صفحه4

پلتفرم آنلاین شتابدهی راه اندازی شد

پلتفــرم آنلایــن »تریگیــت« این امکان را برای نهادهای نوآوری از جمله شــتابدهنده ها فراهــم می کند تا فرایند های پذیرش، 

ارزیابــی، آموزش و راهبری را یکپارچه کنند.

به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، نخســتین گردهمایی شــتابدهنده های منتخب کشــور با حضور بیش از ۵۰ 

شــتابدهنده از ۱۵ استان کشور برگزار شد.

در روز اول این رویداد، ضمن معرفی آسانســوری هر یک از شــتابدهنده ها و ســخنرانی محمدجواد صدری مهر، دســتیار معاون علمی، فناوری 

و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در ســاماندهی و توســعه زیرســاخت های فناوری و نوآوری در خصوص برنامه ها و حمایت های دفتر توســعه 

زیرساخت، پنل هـــای گفت وگـــو و شبکه ســـازی تحت عنوان های »رابطه سرمایه گذاران خطر پذیر و شنابدهنده ها« و »مدل کسب و کار 

شــتابدهنده های ایرانی« برگزار شد.

محمد صادق ســبحانی، مدیر پروژه تریگیت طی ســخنانی در این رویداد به تشریح پلتفرم شــتابدهی آنلاین تریگیت که از اوایل تیر ماه ســال ۱۴۰۱ 

کار خود را آغاز کرده اســت، پرداخت.

مدیــر پــروژه تریگیــت گفــت: پلتفرم تریگیت این امکان را برای نهادهای نوآوری از جمله شــتابدهنده ها فراهــم می کند تا فرایند های پذیرش، 

ارزیابی ، آموزش و راهبری را یکپارچه کنند و بدون محدودیت جغرافیایی به تیمهای اســتارتاپی متقاضی در سراسر کشــور خدمت رســانی کنند. 

اســتفاده از خدمات این پلتفرم به عنوان یک بســتر رشــد و شــتابدهی آنلاین کســب و کارهای نوپا فرایند های آموزش، راهبری را تکرار پذیر می کند و 

امــکان پایــش وضعیت تیم های زیرمجموعه هر نهاد نوآوری را تســهیل می کند.

ســبحانی با تأکید بر همراهی و همکاری ســایر فعالان زیســت بوم نوآوری اضافه کرد: امیدواریم با شناســاندن بیشــتر این پلتفرم، همراهان خود را 

در این مســیر پیدا کنیم، چراکه ما برای همکاری آماده هســتیم و ســایر شــتابدهنده ها، مراکز رشــد، پارک های علم وفناوری، صندوق  های پژوهش  و 

فناوری و ســایر بازیگران اکو سیســتم نوآوری نیز می  توانند در کنار ما قرار بگیرند تا خدمات بهتری به تیمهای زیرمجموعه خود ارائه دهند و شــاهد 

رشــد بیشــتر زیســت بوم نوآوری کشــور باشیم.وی با اشــاره به رایگان بودن محتواهای آموزشی این پلتفرم، فرایند ســامانه آنلاین تریگیت را این گونه 

توضیح داد: نهادهای نوآوری در این پلتفرم امکان تعریف برنامه های ارزیابی و خدمات دهی شــخصی ســازی شــده خود را دارند و می توانند به 

پذیــرش و تعامــل بــا اســتارتاپ هــا بپردازند. تیم ها در سراسر کشــور می توانند با مراجعه به این پلتفرم نهاد نوآوری خــود را انتخاب کنند تا در فرایند 

ارزیابــی آن نهــاد قــرار گیرنــد و در صورت پذیرش در فرایند داوری از خدمات نهاد مورد نظر خود بهره مند شــوند.

ساخت کوچکترین دستگاه طیف سنج جهان توسط 
فناوران ایرانی

به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، فریدون حســن پور، مدیرعامل شرکت دانش بنیان مهندســی الکترون پیشرو 

تحقیق با بیان این که محصولات این شرکت دانش بنیان در حوزه طیف ســنجی در چند دوره به عنوان طرح برگزیده در نمایشــگاه »ایران ســاخت« 

شــناخته شــده اظهار داشــت: این شرکت جزو نخســتین شرکت هایی اســت که در حوزه طیف ســنجی شروع به فعالیت کرده و دستاوردهای زیادی نیز 

در این حوزه داشــته ایم؛ نتیجه کار در مرحله اول این بود که به کوچکترین دســتگاه اســپکتروفتومتر دنیا دســت پیدا کردیم که عنوان این دســتگاه 

»نانواســپکتروفتومتر« اســت که در محدوده ۳۹۰ تا ۸۵۰ نانومتر با دقت ۱ نانومتر عرضه شــده اســت.وی خاطرنشــان کرد: دســتگاه نانواسپکتروفتومتر با 

ابعاد ۱۰ در ۶ در ۴ ســانتیمتر مکعب - نزدیک به یک ســوم نمونه های مشــابه خارجی - کوچکترین دســتگاه طیف ســنج موجود در جهان اســت که با 

تکیه بر علم و توانایی متخصصان داخلی طراحی و ســاخته شــده اســت. این دســتگاه علی رغم ســایز کوچک، دارای قابلیت های منحصربه فردی اســت.

حســن پور با اشــاره به قابلیت ها و ویژگی های متمایز و اصلی این دســتگاه تصریح کرد: به کارگیری فناوری لامپ سرد جهت عدم تولید گرما در 

دســتگاه، برخورداری از محدوده طول موج وســیع، ارســال اطلاعات از طریق کابل USB، قابلیت ارتباط فیبر نوری، امکان شــارژ بی ســیم، شــارژ سریع 

از طریق کابلUSB، ســه ســاعت اســتفاده فقط با یک بار شــارژ دســتگاه، مصرف انرژی بســیار پایین، نرم افزار کاملاً پیشرفته، نمایش دمای داخل 

دســتگاه، ثبت مدت کارکرد دســتگاه در ســخت افزار، ثبت مدت روشــن بودن منبع نور، دارای سیســتم خودکار عیب یاب ســخت افزاری و دارای شماره 

سریال یکتا در داخل ســخت افزار UID از ویژگی های این طیف ســنج است.اســت.وی ادامه داد: قابلیت های این دســتگاه در مقایســه با نمونه های 

مشــابه خارجی، انتقال اطلاعات به صورت وایرلس اســت دوم به صورت وایرلس قابلیت شــارژ را دارد و در مرحله ســوم یک اپلیکیشــن موبایل برای آن 

توســعه داده شــده اســت تا علاوه بر لپتاپ و سیســتم، برای کاربردهای متنوع، سفارشی سازی کنیم.

حسن پور درباره طیف سنج ساخت این شرکت گفت: طیف سنجی در صنایع مختلفی کاربرد دارد که از جمله آنها آزمایشگاه های شیمی، صنایع دارویی،  

صنایع غذایی، صنایع کشاورزی و نفت و گاز برای تحلیل رفتار محلول ها استفاده می شود به عنوان مثال فرض کنید زعفران درجه یکی دارید که 

این زعفران درجه یک در سه طول موج پیک می دهد به این معنا که زعفران اگر درجه یک باشد در ناحیه مربوط به رنگ،  طعم و بو، سه پیک را 

می دهد. اگر شما زعفران را از بازار بخرید و از کیفیت آن اطلاعی نداشته باشید، با نتایج رفرنس مقایسه کرده و نتایج را تحلیل می کنیم به عنوان مثال 

ممکن است رنگ آن را قدیمی تشخیص دهیم و اینکه زعفران مربوط به چند سال گذشته است؛ بدین ترتیب زعفران های تقلبی با این روش شناسایی 

می شوند.
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سیاست

الزام کلیه مؤدیان مالیاتی 
برای صدور صورت حساب 
الکترونیکی از ابتدای دی 

ماه

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در نشست علنی دوشنبه )18 دی( 

مجلس در روند بررســی گزارش کمیســیون اقتصادی در مورد طرح اصلاح 

مــاده )1( قانون تســهیل تکالیــف مؤدیان جهت اجرای قانون پایانه های 

فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان با کلیات آن موافقت کردند.

در ماده واحده این طرح آمده است: ماده یک قانون تسهیل تکالیف 

مؤدیان جهت اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان 

مصوب 28 آبان 1402 به شرح زیر اصلاح می شود:

ماده یک- از تاریخ یکم دی 1402 کلیه مودیان اعم از حقیقی و 

حقوقی ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی موضوع قانون پایانه 

های فروشگاهی و سامانه مؤدیان مصوب 27 مهر 1398 با اصلاحات و 

الحاقات بعدی هستند. به منظور رعایت موعد زمانی فوق سازمان برنامه 

و بودجه کشور مکلف است به ازای هر ماه تاخیر به ازای موعد زمانی 

مزبور به میزان 5 درصد تا سقف 50 درصد از منابع اختصاصی سازمان 

امور مالیاتی کشور موضوع ماده 217 قانون مالیات های مستقیم مصوب 

سوم اسفند 1366 کاهش دهد پس از اینکه سازمان امور مالیاتی کشور به 

تائید وزیر امور اقتصادی و دارایی امکان صدور و ارسال صورتحساب های 

الکترونیکی توسط کلیه مؤدیان را فراهم نمود، درصدهای کاهش  یافته به 

حالت قبل باز می گردد.

همچنین نمایندگان در جریان بررسی جزئیات این طرح با اصلاح ماده یک 

آن با 153  موافقت کردند.

سازوکار اخذ مالیات از 
خودروهای لوکس/سال 

آتی چه میزان قیر رایگان 
به دستگاه ها تخصیص 

می یابد؟

جلســات کمیســیون تلفیق برای بررسی جزئیات لایحه بودجه سال 1403 

از شــنبه این هفته آغاز شــده که اعضای این کمیســیون روز گذشته چند 

جلســه داشــتند که جزئیات مصوبات تلفیق در این جلســات را در ادامه 

می خوانیم:

رحیم زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق با اشــاره به مصوبات روز گذشته ، 

گفت: اعضای کمیســیون مصوب کردند ؛ انواع خودروی ســواری و وانت 

دو اتاق )کابین( دارای شــماره انتظامی شــخصی در اختیار مالکین اعم 

از اشــخاص حقیقی و حقوقی که قیمت روز خودروی آنها بیش از ســی 

و  پنج میلیارد ریال اســت نســب به مازاد بر این مبلغ مشــمول مالیات 

ســالانه خودرو به نرخ یک درصد شوند.

وی افزود: مأخذ محاســبه مالیات خودرو موضوع این بند قیمت روز 

خودرو تعیین شــده توســط ســازمان امور مالیاتی  کشور است. سازمان 

مزبور مکلف اســت مراتب را به نحو مقتضی بر اســاس اطلاعات 

دریافتی از پلیس راهور که می بایســت تا پایان خرداد ماه ســال 1403 

به صورت بر خط به ســازمان امور مالیاتی کشــور ارســال گردد.به اطلاع 

اشخاص مشمول برساند.

ســخنگوی کمیســیون تلفیق گفت: براساس این مصوبه، کلیه اشخاص 

حقوقــی و حقیقــی غیر دولتی مکلفند مالیات ســالانه مربوط به 

خودروهای تحت تملک خود و فرزندان کمتر از 18 ســال و محجور تحت 

تکفــل را حداکــر تا پایان بهمن ماه ســال پرداخت کنند. در صورت عدم 

پرداخت مشــمول حکم ماده 190 قانون مالیات های مســتقیم مصوب 

1366 و اصطلاحات بعدی هســتند.

زارع همچنین با اشاره به دیگر مصوبه اعضا در این جلسه درباره تامین 

قیر رایگان تاکید کرد: یکی از موضوعات مهم در توسعه راه های کشور، 

تامین و توزیع قیر به صورت رایگان است که هر سال در سند مالی 

کشور برای آن تعیین تکلیف می شود.

»قدرت های نوظهور« علیه نظم غربی/ مزایای 
»بریکس« برای ایران چیست؟

روز دوشــنبه ۱۱ دی ماه )اول ژانویه ۲۰۲۴( جمهوری اســلامی ایران عضو کامل گروه اقتصادهای نوظهور جهانی، موســوم به »بریکس« شــد. این 

عضویت، پیشرفتی تاریخ ســاز و موفقیتی اســتراتژیک برای سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایران محســوب می شــود و فرصتی بی نظیر اقتصادی را 

بــرای ایران و اعضای بریکس فراهم می آورد.

»بریکس« مجموعه قدرت های نوظهور اقتصادی اســت که برای تأمین بیشــتر منافع خود به »همگرایی اقتصادی بزرگ« دســت زده اند. این گروه 

در درجــه اول بــه دنبــال ایجــاد مصونیــت اقتصادی در برابر تکانه های اقتصادی کشــورهای غربی در عرصه جهانی و در درجه دوم و در دراز مدت و 

حتی میان مدت، به دنبال کســب برتری اقتصادی در ســطح جهان اســت تا بهتر بتواند سیاســت های مبتنی بر نگاه شرقی و جنوب-جنوب را در میان 

کشــورهای جهان پیش ببرد.

رفتارهای زورگویانه و غیر قانونی کشورهای غربی به خصوص هفت کشور صنعتی جهان به رهبری آمریکا در عرصه اقتصادی، تحریم های اعمالی دلار و 

نقض مکرر قوانین تجارت آزاد جهانی، تنها بخشی از ضررهای استیلای غرب است؛ از این رو قدرت های نوظهور اقتصادی و صنعتی برای بقا و ثبات در 

رشد اقتصادی خود، با همگرایی میان خود در قالب »بریکس« به دنبال ایجاد توازن پایدار و راهگشا هستند.

داشتن »استقلال سیاسی«، دارابودن »توان و ظرفیت های مهم اقتصادی« از پیش شرط های -البته نانوشته- برای عضویت در این پیمان مهم است. در این 

میان در اختیار داشتن »موقعیت جغرافیایی بی نظیر«، »ظرفیت های بالای انسانی و اقتصادی«، »منابع سرشار انرژی« و از همه مهم تر، میل و اراده قوی 

برای »حفظ استقلال کشور«، از ویژگی های ممتاز جمهوری اسلامی ایران است که عضویت ایران در بریکس را پرُ جاذبه ساخته است.

عضویت در »بریکس«، نتیجه سیاست چند جانبه گرایی دولت سیزدهم
دولت سیزدهم در راستای سیاست خارجی جامع، متوازن و مبتنی بر همگرایی، توسعه روابط با سازمان های بین  المللی و منطقه ای را در دستور 

کار خود قرار داده است. سرعت بخشیدن به فرآیند عضویت در سازمان همکاری شانگهای، تعمیق روابط با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، فعال ترکردن 

همکاری ها با سازمان »اکو« و عضویت در بریکس، بیانگر تقویت سیاست چندجانبه گرایی است؛ سیاستی که هدف از آن حل مسایل اقتصادی ایران و 

مقابله با تحریم های ظالمانه، بدون سرانگشت اراده غربی ها است.

مزایای »بریکس« برای کشورهای عضو
یکی از مهم ترین مزایای پیوستن به بریکس، بخصوص برای ایران که مشمول تحریم های غرب است، تأسیس »بانک کشورهای بریکس« است که »بانک 

توسعه نوین« نام دارد و به سلطه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در جهان، پایان خواهد داد؛ این بانک تسهیلات مالی و پرداخت وام بسیار 

جذابی دارد چون بر خلاف شروط بانک جهانی، می توان به راحتی از تسهیلات مالی آن ها بسیار سریع برخوردار شد.

یکی دیگر از اهداف بریکس، انفصال از دلار به عنوان ارز معیار تجارت بین المللی است. در بعُد اقتصادی مهم ترین هدف بریکس، دلارزدایی از مبادلات 

تجاری با بهره گیری از ارزهای ملی است که ایجاد یک ارز جدید و جایگزین را دنبال می کنند. تشکیل صندوق »ذخیره ارزی بین المللی« بر اساس ارز 

کشورهای عضو نیز یکی دیگر از مزایای عضویت در این گروه به شمار می رود.

افزایش قدرت چانه زنی با شکست سیاست منزوی سازی
عضویت در بریکس پس از عضویت در پیمان شانگهای را می توان ابزار جدید مؤثر ایران برای کاستن از فشار تحریمی به شمار آورد؛ ایران پس از 

سیاست فشار حداکری آمریکا، نه تنها منزوی نشد بلکه به عضویت پیمان های اقتصادی منطقه و جهانی درآمد که این نشان از شکست سیاست های 

تحریمی علیه کشورمان است؛ از طرفی عضویت ایران در پیمان های منطقه ای و نوظهور، قدرت چانه زنی ایران در مذاکرات با غربی ها یا هر کشور 

دیگری را افزایش می دهد.

پانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و آفریقای جنوبی
»حسین امیر عبداللهیان« وزیر امور خارجه کشورمان ۱۹ مرداد )۱۴۰۲( به منظور شرکت در پانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های جمهوری 

اسلامی ایران و جمهوری آفریقای جنوبی به »پرتوریا« سفر کرد و در این سفر با »نالدی پاندور«، وزیر روابط و همکاری بین المللی آفریقای جنوبی و 

همچنین با »رامافوز« رییس جمهور این کشور دیدار و گفت وگو کرد.

به گفته وزیر امور خارجه کشورمان، این سفر بیانگر جدیت ایران برای توسعه مناسبات با آفریقای جنوبی و مشارکت فعال در ائتلاف های بین المللی و 

تقویت چند جانبه گرایی است. وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار با رییس جمهور آفریقای جنوبی با اشاره به جایگاه مهم ایران در منطقه غرب آسیا 

و جایگاه آفریقایی جنوبی در قاره آفریقا و توانمندی های دو کشور در زمینه های مختلف، از توسعه همکاری ها استقبال کرد.

رییس جمهور آفریقای جنوبی نیز در این ملاقات گفت: اجلاس سران بریکس در جهان مورد توجه ویژه ای قرار گرفته و تهران در عضویت بریکس، 

حمایت کامل پرتوریا را داراست.

رییسی: ایران از اقدامات بریکس برای دلارزدایی حمایت می کند
اوایل شهریور ماه سال جاری، پانزدهمین نشست سران »بریکس« به میزبانی آفریقای جنوبی برگزار شد که حجت الاسلام »سید ابراهیم رییسی« 

رییس جمهور کشورمان به دعوت رسمی رییس جمهور آفریقای جنوبی، به ژوهانسبورگ سفر کرد.

رییس جمهور در سخنرانی خود در این اجلاس گفت: ایران به صورت قاطع از تلاش های موفق بریکس در راستای دلارزدایی از روابط اقتصادی میان اعضا 

و استفاده از ارزهای ملی و تقویت سازوکارهای بریکس برای پرداخت و توسعه مالی حمایت می کند.

رییسی فواید عضویت جمهوری اسلامی ایران در گروه بریکس را تاریخ ساز عنوان کرد و گفت: این عضویت فصلی نو و گامی قوی تر در جهت عدالت، 

انصاف، اخلاق و صلح پایدار در صحنه بین المللی رقم خواهد زد.

ارتقای جایگاه بین المللی ایران با عضویت در بریکس
»ناصر کنعانی« سخنگوی وزارت امور خارجه روز دوشنبه )۱۱ دی ماه( در نشست خبری خود با اعلام خبر عضویت رسمی ایران در بریکس، گفت: این 

گروه با افزوده شدن اعضای جدید، وزن و اهمیت جدیدی در معادلات بین المللی به دست آورده و این سازوکار چندجانبه نیز فرصت های بیشتری در 

حوزه مناسبات چند جانبه بین المللی در اختیار ایران قرار می دهد.

کنعانی همچنین عنوان کرد که عضویت کامل در بریکس، یکی از نتایج ارتقای جایگاه بین المللی ایران به شمار می رود و ایران با استفاده از ظرفیت های 

این گروه، نقش سازنده و اثرگذار خود در معادلات چندجانبه بین المللی را ارتقا خواهد بخشید.

پویایی بریکس با عضویت ایران
»کاظم جلالی« سفیر کشورمان در روسیه با اشاره به مزایای عضویت ایران در بریکس، در صفحه مجازی خود نوشت: »عضویت جمهوری اسلامی ایران 

در بریکس به پویایی این گروه کمک می کند؛ گروه بریکس، سازمان همکاری شانگهای و اتحادیه اوراسیا سه هدف مهم در سیاست همگرایی آسیایی 

ایران محسوب می شود. ریاست روسیه بر بریکس در سال ۲۰۲۴، زمینه ساز تسریع روند همگرایی و افزایش وزن ایران در بریکس خواهد بود«. در 

ادامه و در گفت وگو با »جعفر قنادباشی« کارشناس ارشد مسایل آفریقا مزایای عضویت ایران در »بریکس« را بیشتر مورد واکاوی قرار دادیم.

قنادباشی: یکی از راهبردهای ایران در بریکس، کاهش سلطه غرب بر جهان اسلام است
»جعفر قنادباشی« با اشاره به عضویت ایران در بریکس، اظهار کرد: این عضویت دارای یک سری مزایای خُرد و کلان برای کشورمان است که البته 

مزایای کلان آن، از اهمیت بالایی برخوردار است؛ در واقع عضو مجموعه ای شده ایم که راهبردهای آن، منطبق بر راهبردهای جمهوری اسلامی ایران 

است.

وی با بیان اینکه مجموعه بریکس از جمله مجموعه های اقتصادی نوظهوری است که در آن، قدرت های بزرگ غربی که سابقه استعماری دارند، حضور 

ندارند ادامه داد: یکی از سیاست هایی که بریکس دنبال می کند، »حذف دلار« است که این موضوع با سیاست های ما همسو است؛ در واقع کشورهای 

عضو بریکس می کوشند سلطه قدرت های بزرگ در عرصه اقتصاد جهانی را کاهش دهند.

زمانیان: باید تصویر 
درستی از ایران به 
جهانیان ارائه کنیم

مصطفی زمانیان رئیس مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست جمهوری در 

همایــش نظریــه نظام انقلابی، بیان کرد: کشــورها تصویر ملی خود را به 

جامعــه جهانــی مخابره می کننــد و از طریق شرکت های بزرگ چند ملیتی 

فرصــت همکاری هــای بین المللی و تبادلات را ایجاد می کنند.

وی افزود: هرچه پیش می رود این فرصت تبادل بین ملت ها و 

دولت ها افزایش می یابد و اگر از کنار این فرصت ها ساده انگارانه 

بگذریم فرصت های بسیاری را از دست خواهیم داد. با دقت به مفهوم 

تصویرسازی ملی در می یابیم که تصویرهای ملی جای برنامه های توسعه 

ملی در سیاست های توسعه ای ملی را در ادبیات سیاست گذاری پر کرده 

است. جامعه ای که خود را در تلاطم و به روزرسانی رسانه و فناوری 

مشاهده می کند،  از ما به عنوان حکمران انتظار دارد که تصویر درستی از 

ایران به جهان مخابره کنیم.

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست  جمهوری بیان کرد: وقتی به 

بسیاری از پدیده های اجتماعی مانند موضوع مهاجرت که در کشور 

مطرح است، دقت کنیم در می یابیم که واقعاً ریشه این موضوع صرفا 

اقتصاد، بیکاری و اشتغال زایی نیست، بلکه این مسئله به دلیل آن است 

که ما یک تصویر روشنی از آینده برای مردم نمی سازیم. امروزه وضعیت 

مهاجرت نسبت به گذشته فرق کرده و مثلاً یک فرد برای در اختیار گرفتن 

یک کرسی دولتی یا به دست آوردن یک موقعیت کسب و کار اقتصادی به 

کشور آلمان سفر نمی کند بلکه او مهاجرت می کند تا در ایران نباشد و این 

تفسیر بسیار خطرناکی است که باید به این مسأله بپردازیم.

زمانیان اضافه کرد: امروز شرایط مهاجرت برای متمولین، پیشروان 

حوزه های کسب و کار، دانش بنیان ها و فناوری ها بسیار جدی تر از مردم 

عادی شده فلذا این جنس مسائل از آن موضوعاتی است که ضرورت 

بازاندیشی در الگوی اساسی حکمرانی را برای ما توجیه می کند.

وی اظهار داشت: بیانیه گام دوم انقلاب ظرفیت این تصویرسازی صحیح 

را برای انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی فراهم کرده و باید مورد 

استفاده قرار بگیرد.

زمان هیات های اجرایی 
در بررسی صلاحیت 
نامزدها محدود است

وزیر کشــور با اشــاره به اینکه در قانون انتخابات، زمان لازم 

برای اعتراض داوطلبان نمایندگی مجلس دیده شــده اســت، 

درباره برداشــت ناصحیح از فرصت احراز صلاحیت های 

داوطلبــان نمایندگی مجلس توضیح داد.

احمد وحیدی وزیر کشــور در حاشــیه نشست استانداران و نمایندگان 

نهادها و دســتگاه های اجرایی در مورد تســهیلات تکلیفی در جمع 

خبرنگاران حاضر شــد و گفت: هیأت های اجرایی برای بررســی 

صلاحیت ها فقط ۱۰ روز فرصت داشــتند اما قانون در کل فرصت هایی 

را برای رســیدگی به موضوع احراز صلاحیت ها و اعتراض های بعد از آن 

پیش بینی کرده اســت.وی تصریح کرد: هیأت های اجرایی طبق قانون 

۱۰ روز می توانســتند به موضوع صلاحیــت نامزدهای نمایندگی مجلس 

رســیدگی کنند و ۵۰ روز نیز در اختیار هیأت های نظارت اســت و اگر 

اشــکال و اعتراضی همچنان وجود داشــته باشــد ۳۰ روز دیگر نیز فرصت 

برای رســیدگی به هرگونه اعتراض در شــورای نگهبان وجود دارد.

وزیر کشــور افزود: در قانون جدید نســبت به قبل، فرصت رســیدگی به 

صلاحیت ها و اعتراض ها بهتر شــده اســت اما مدت در اختیار هیأت های 

اجرایی فقط ۱۰ روز تعیین شــده که یک زمان اندک اســت.وحیدی 

در واکنش نوع انتشــار خبر اخیر مربوط به زمان رســیدگی هیأت های 

اجرایی تصریح کرد: توصیه می شــود رســانه ها به جملات و موضوع دقت 

کننــد. نظــر این بــود که ۱۰ روز زمان هیأت های اجرایی کفایت لازم را 

برای احراز صلاحیت ها نداشــت و برخی از داوطلبان نتوانســته اند سند 

و مــدارک لازم را بــرای احــراز صلاحیت کامل کنند؛ از این رو به طور 

طبیعی با عدم احراز مواجه شــدند اما در ۵۰ روز بعد یعنی بررســی 

صلاحیت هــا در هیأت هــای نظارت و اکنون در مدتی که در اختیار 

شــورای نگهبان است، امکان رســیدگی به اعتراض ها همچنان وجود دارد.
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فرهنگ و هنر

رکورد مخاطب موسیقی شکسته شد/ یک میلیون نفر 
طی یک ماه مخاطب اجراهای صحنه ای شدند

صحبت های وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در زنجان، با تحریف منتشر شــد و بازخوردهایی داشــت، اما در اینجا اصل این صحبت ها را می خوانید:

محمدمهدی اســماعیلی گفت: این آمار اما در ســال گذشــته به این شــکل تغییر یافته که در یک ماه یک میلیون نفر به اجراهای صحنه ای در ایران 

رفتند که این آمار ســابقه نداشته است.

اسماعیلی ادامه داد: دولت سیزدهم طبق وعده خود، توجه ویژه ای به موسیقی دارد که مقایسه آمار بخش های مختلف این صنعت در قبل و بعد از 

آغاز به کار این دولت، مؤید تلاش مسئولان این حوزه است.

وی گفت: در همین زمینه بررسی تعداد اجراهای تهران طی سال گذشته نشان می دهد تعداد این اجراها، 606 اجرا بود که این آمار برای تمام کشور به 

3913 رسیده است، همچنین در 4 ماه ابتدایی امسال نیز 728 اجرا صورت گرفته است تا مجموع اجراهای یک سال اخیر کشور، به عدد 4641 برسد.

وزیر فرهنگ تأکید کرد: نگاه دولت سیزدهم به موسیقی به عنوان یکی از کلیدی ترین شاخه های فرهنگ عمومی کشور است که سرانه بالایی در نشاط 

اجتماعی دارد.

»عماریون« و توجه به بحران توزیع/ منتظر یک جایزه 
پر سروصدا باشید

دســت اندرکاران برگزاری چهاردهمین جشــنواره مردمی فیلم عمار متشــکل از ســهیل اسعد دبیر جشــنواره، محمد صادق شهبازی قایم مقام شورای 

سیاســتگذاری جشــنواره عمار و حمید صالحی دبیر اجرایی جشــنواره روز دوشــنبه هجدهم دی در قالب دومین نشســت خبری این رویداد رســانه ای که 

در مجموعه »حســینیه هنر« برگزار شــد، به تشریح برنامه های نهایی در حوزه های اجرایی این رویداد پرداختند.

لطفــا بــه »بحران توزیع« در جشــنواره مردمی فیلم عمار توجه کنیم
ســعیل اســعد دبیر چهاردهمین جشــنواره فیلم عمار در ابتدای این نشســت رســانه ای ضمن یاد و خاطره شــهدای گرانقدر حادثه تروریستی زائران مزار 

شــهید حاج قاســم ســلیمانی، شــهید ســید رضی موسوی و دیگر شــهدای انقلاب و جبهه مقاومت گفت: من در نشست خبری قبلی به نکاتی درباره 

جشــنواره فیلم عمار اشــاره کردم. امروز هم تصمیم دارد به نکات دیگری اشــاره کنم که می تواند در آینده برای ما مفید باشــد. ما در حوزه برگزاری 

جشــنواره عمار بحران توزیع داشــتیم و در حالیکه تولید در شرایط بســیار ممتازی قرار داشــت، اما در حوزه توزیع با مشــکلاتی روبه رو بودیم که 

می تواند برای ما قابل توجه باشــد. همین بحران توزیع اساســا فلســفه وجودی برگزاری جشــنواره مردمی فیلم عمار بود که خوشــبختانه تا حد زیادی 

حل شد.

وی افزود: در فرآیند هنری و رســانه ای، »توزیع« در میانه راه قرار دارد. اساســا فلســفه توزیع ارایه به مخاطب اســت و فکر می کنم در این ۱۴ ســال 

ما در حوزه مصرف با وجود تمام تلاش ها با مشــکلی مواجه شــدیم که عمده آنها متمرکز بر توزیع درون گفتمانی اســت. یعنی عمده محصولات 

ارایه شــده در جشــنواره متمرکز بر بچه های حزب اللهی شــده که فقط آن ها بیننده آثار جشــنواره هســتند. در حالی که ماموریت اصلی ما توزیع در 

میان همه مخاطبان اســت که باید در این زمینه برنامه ریزی هایی داشــته باشــیم. موضوع فهم مخاطب و فهم مصرف کننده می باید بر اســاس ذوق 

ســلیقه های مخاطبانی باشــد که می بایســت فعالان جشــنواره مردمی فیلم عمار به آن توجه کنند تا بتوانیم »بحران مصرف« را مرتفع کنیم.

دبیــر چهاردهمیــن جشــنواره مردمــی فیلــم عمار بیــان کرد: یکی از مواردی که می توانیم به آن توجه کنیم بحث محتوا و قالب اســت. اینکه بتوانیم 

در فضــای زمانــی کوتــاه حرف هــای عمیــق بزنیم. چرا که این موضوع اهمیت خاصی در عصر حاضر دارد که حتما باید به آن تمرکز ویژه ای داشــته 

باشــیم. عنــصر دوم تاثیرگــذاری در مــصرف، »جذابیت« اســت. به نظر من فضای امروز اقتضا می کند که بــه جذابیت ظاهری همراه با »تنوع« توجه 

کنیم. تنوع امروز یک باب اصلی اســت که احســاس می کنم امروز در گفتمان انقلاب کمتر دیده اســت. بحث چهارم هم »خلاقیت« اســت که باید از 

قالب ســنتی به ســمت خلاقیت هایی برویم که امروزه با وجود امکانات کم هم می بایســت مورد توجه باشــد. در این چارچوب موضوع »بازاریابی« از 

مهم ترین اولویت های عماریون اســت که قبل از تولید آثارشــان باید با مخاطبان ارتباط برقرار کنند.

اسعد در پاسخ به پرسشی مبنی بر اقدامات جشنواره برای حضور هنرمندان پیشکسوت هنر انقلاب در این رویداد توضیح داد: شعار ما مردمی بودن 

جشنواره فیلم عمار است، بنابراین اصلا نمی خواهیم بر اساس برنامه ریزی و جهت دهی شخصی کارهای جشنواره را دنبال کنیم. به همین جهت این 

مردم هستند که خودشان تصمیم می گیرند که چه کسانی در این رویداد حضور داشته باشند. اتفاقا این سوال ما است که هنرمندان ارزنده و پیشکسوت 

سینمای ایران برای جشنواره چه برنامه ای دارند.

اسعد در بخش دیگری از صحبت های خود درباره حضور جشنواره مردمی عمار در فضای مجازی تصریح کرد: عمار باید از قلب انقلاب اسلامی ایران 

اینفلوئنسر تربیت کند. اصلا ظرفیت عمار در این است که مدلی را معرفی کند تا او تبدیل به یک اینفلئونسر مردمی شود. روح عمار مبتنی بر مردم 

است. ما دنبال سلبریتی و اینفلوئنسر نیستیم، ما معتقدیم این جشنواره می بایست در تربیت این حوزه شاهد اتفاقات ارزشمندی باشد.

غافلگیری جشنواره چهاردهم در اهدای یک جایزه ضد مردمی!
حمید صالحی دبیر اجرایی جشنواره چهاردم فیلم عمار ضمن ارایه گزارشی از روند فعالیت های دبیرخانه توضیح داد: بیش از ۳ هزار ۳۰۰ اثر در 

بخش های مختلف به دبیرخانه جشنواره ارسال شد و با توجه به اینکه بخش هایی به این جشنواره اضافه شدند شاهد حضور پر تعداد هنرمندانی بودیم 

که برای ما قابل توجه بود.

وی افزود: بیشترین آثاری که به دبیرخانه جشنواره رسیده متمرکز بر بخش مستند و فیلمنامه بوده است. البته کار بررسی آثار به اتمام رسیده و به 

زودی درباره جزییات آن اطلاع رسانی می شود. این در حالی است که ما از روز بیست و یکم تا بیست و نهم شاهد برگزاری جشنواره چهاردهم در 

سینما فلسطین خواهیم بود. البته ما برنامه های زیادی به ویژه در حوزه فلسطین و غزه را طراحی کردیم که درباره این موضوع در سایت جشنواره 

اطلاع رسانی های لازم انجام می شود.دبیر اجرایی چهاردهمین جشنواره مردمی فیلم عمار در بخش دیگری از صحبت های خود تصریح کرد: اهدای 

جایزه مردمی و قومیتی از مهم ترین بخش های جشنواره مردمی فیلم عمار بوده که در این چند دوره با استقبال بسیار خوبی مواجه شده است. امسال 

هم از طرف دوستان اهل یمن ساکن تهران خنجری به دبیرخانه ارسال شده که ما در این دوره از جشنواره خنجر نمادین را به فلیمساز برگزیده حوزه 

مقاومت تقدیم می کنیم. ما در این دوره از جشنواره که به نظر ما شگفتانه است، تصمیم داریم تا جایزه ای را رونمایی کنیم که مثل جایزه های معمول 

جشنواره ها نیست. این جایزه قرار است به کسانی داده شود که ضد مردمی ترین افراد هستند و فکر می کنم دربرگیرنده ویژگی ها و غافلگیری هایی 

است که در روزهای جشنواره اطلاع رسانی می شود.

صالحی در معرفی بخش های دیگر چهاردهمین جشنواره مردمی فیلم عمار هم گفت: یکی از برنامه های ویژه جشنواره چهاردهم نشست ها 

و کارگاه های آموزشی است که ما در این زمینه ویژه برنامه طنز، محفل هنرمندان گرافیست، ویژه برنامه غزه و عملیات طوفان الاقصی، برگزاری 

نشست های تخصصی با حضور کارشناسان حوزه سینما و دیگر حوزه های سیاسی و اجتماعی را در ایام برگزاری جشنواره خواهیم داشت. کتاب »سینما 

مردم« هم که به نوعی کتاب جشنواره مردمی فیلم عمار است در این دوره از جشنواره رونمایی می شود. این کتاب مشتمل بر معرفی کاملی از ادوار 

مختلف جشنواره عمار است که قرار است در ایام جشنواره پیش روی مخاطبان قرار گیرد. ما در بخش آرمان روح الله و نظم نوین جهانی شاهد 

اتفاقات بسیار خوبی بودیم که دربرگیرنده ارسال آثار بسیار خوبی به دبیرخانه بود. ما در جشنواره امسال همزمان با اکران فیلم های منتخب در سینما 

فلسطین، فیلم های منتخب را در سایت جشنواره هم به نمایش می گذاریم. البته این آثار با یک روز تاخیر در سامانه »عماریار« پیش روی مخاطبان قرار 

می گیرد.

همایش »نشان ارادت« در 
وزارت کشور برگزار شد/ 
مصطفی راغب »کاشی های 

خوشبخت« را به کربلای 
معلی می برد

»نشــان ارادت« جزو محصولاتی اســت که برای نخستین بار چهره های 

مختلف فرهنگی، هنری و ورزشــی را مقابل دوربین نشــاند تا احســاس 

آن ها درباره امام حســین)ع( و واقعه عاشــورا را جویا شود. »نشان 

ارادت« هدفــی مهــم دیگری را هم دنبال می کرد و آن اصلاح باورهای 

ناصواب درباره فعالیت ســتاد عتبات در عراق و ســوریه است. در 

یک دوره موجی ایجاد شــده بود که می گفت فعالیت های این ســتاد 

مصداق بیرون بردن سرمایه ها از داخل کشــور اســت!

ســازندگان »نشــان ارادت« اما در پی توضیح برآمدند و در گام نخســت 

اثبات کردند کاری که توســط ســتاد انجام می شــود، نه تنها معنوی است 

کــه منجر به ارزآوری هم می شــود. به این معنــا که چنین فعالیت هایی 

زمینه کار هنرمندان و دیگر نیروی انســانی ایرانی در خارج از کشــور را 

فراهم کرده است.

فصل جدید »نشــان ارادت« در ایام اربعین روی آنتن شــبکه دو ســیما 

رفــت، عــلاوه بر این که اهداف اولیــه را پی می گیرد، گام هایی بلند 

دیگری هم برداشــت. مثلاً ماجرای هتک حرمت به قرآن کریم، بخش 

ثابــت برنامــه بــود و میهمان ها روایت خود را در این باره بیان می کردند 

کــه چون غالبــاً متقن بود، مورد توجه قرار گرفت.

در »نشان ارادت« نشانه ها کارکردی معنایی دارند؛ چه وقتی پرچم بارگاه 

امام حسین )ع( به دست میهمان داده می شود؛ چه زمانی که نوبت به 

اهدای انگشتر سنگ مزار سیدالشهدا )ع( و آب سرداب حضرت عباس 

)ع( می رسد. همه این لحظات توأم با غلیان احساس میهمان است و به 

همین نسبت دل مخاطب هم به پرواز در می آید. بوم منقش به درختی 

که میوه هایش اثر انگشت عاشقانه حضرت اباعبدالله الحسین)ع( است، 

دیگر عنصر خاص برنامه و نشان ارادت میهمان های مطرح و میهمان های 

مردمی به این امام بزرگوار است.

در سری جدید یک اتفاق مهم دیگر هم رخ داد و آن راه اندازی پویش 

کاشی بود که میهمانان نام و دلنوشته خود را روی یک کاشی می نوشتند. 

این کاشی ها قرار است در صحن و شبستان بارگاه حضرت زینب )سلام 

الله عیلها( نصب شود. مخاطبان هم سهم دارند و نام شان روی کاشی ها 

نوشته می شود. ایده هایی از این دست، فصل جدید »نشان ارادت« را 

متمایز از دوره های قبل کرده و از آن برنامه ای معنوی و تبیینی ساخت.

سیدحسین متولیان این بار نیز اجرای برنامه را برعهده داشت که البته به 

سنت فصل های قبل جلوی دوربین نیامد و فقط صدایش شنیده شد. او 

علاوه بر پرسش های دلی، سؤالات عمیق هم از میهمان ها می پرسید.

حالا این اتفاق در همایش معنوی تحت عنوان »نشان ارادت« با حضور 

حمعی از فرهیختگان و هنرمندان برگزار شد.

این همایش پیش از این به عنوان »پویش کاشی« در خصوص آن 

اطلاع رسانی شده بود و مربوط به برنامه »نشان ارادت« است که در 

محرم و صفر سال جاری با حضور چهره های مطرح پخش شد و این 

میهمانان پشت کاشی هایی که قرار است در صحن و شبستان بارگاه 

حضرت زینب)س( نصب شود، نام خود و چند نفر دیگر با یک دلنوشته 

را ثبت کردند. همچنین چندین هزار پیامک اسامی خود و خانواده شان 

پشت کاشی ها حک شود. اقدامی که توسط خطاطان به نام انجام شده و 

در همایش پیش رو از آنها رونمایی می شود. 

در این همایش چهره هایی همچون فرهاد قائمیان، هوشنگ توکلی، 

سیدعلی صالحی، حسین رفیعی، اقبال واحدی، محیا اسناوندی و جمعی 

از مدیران تلویزیون و فرهیختگان به وزارت کشور و همایش نشان ارادت 

آمده بودند.حشمت الله قنبری از کارشناسان مذهبی پشت تریبون حاضر 

شد و درباره شخصیت حاج قاسم سلیمانی گفت: 4 سال از شهادت 

فرمانده ارشد جبهه مقاومت اسلامی گذشت. یعنی آن سحرگاهی که 

فرمانده مقاومت آسمانی شد با شهادت خود مهمترین بخش زندگی 

خودش را رقم زد؛ به این معنا که زنده بود یک فرمانده رشید و به تعبیر 

خودش یک سرباز خارج از همه تعارفات بود. اما شهادت او انتقام 

سخت خدا از نظام سلطه و استکبار عالم بود. آنها در ترور و حذف سردار 

سلیمانی دچار یک اشتباه محاسباتی شدند.

وی افزود: انتقام سخت خدا این بود وقتی قوه عاقله نظام استکباری 

آمدند و همه امکانات را به کار بستند و حاج قاسم را شهید کنند ارتشی 

را که به عنوان قدرتمندترین ارتش تاریخ معاصر معرفی می کردند تا ابد 

تحقیر می شود. چرا که ارتش ایالات متحده آمریکا یک ارتش تروریستی 

است. چون برای یک ارتش جبهه اسلامی دست به یک اقدام نانجیبانه 

غافلگیرانه بزنند؛ کشوری که خودش را مبنای حقوق بشر می دانستند.

قنبری خاطرنشان کرد: کار سردار سلیمانی در واقعیت تمام شده بود؛ چون 

بسیاری را پرورش داده بود و یک لشکر منسجم از خودش به یادگار 

گذاشت و او می دانست دیگر دنیا به شهید سلیمانی نیاز دارد و نه سردار 

سلیمانی. ظهور او تبلور همه شهدای اسلام بوده و هست. او سردار رشید 

و رزمنده ای بزرگ بود و پیش رو و نترس بود.

شب دوم جشنواره موسیقی 
نواحی ایران/ از اسطوره 
کمانچه لرستان تا عاشیقِ 

تنها

شــانزدهمین جشــنواره موســیقی نواحی ایران از روز شنبه در تهران و 

در تالار رودکی در حال برگزاری اســت. البته این جشــنواره ی چندپاره، 

چند بخش دیگر هم داشــته که در ماه های گذشــته در مناطق مختلف 

ایران برگزار شــده اســت. حالا و از 16 دی 1402 بخش ملی و پایانیِ این 

جشــنواره در تهران در حال برگزاری است.

پیش از آغاز اجراهای شب دوم این جشنواره محمد علی مرآتی )دبیر 

شانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران( اظهار داشت: در ابتدا شاهد 

اجرای یک گروه موسیقی از شمال بوشهر )منطقه شبان کاره( با هنرمندی 

پولاد قهرمانان )نوازنده نی انبان( و مصطفی خرم دل )نوازنده ضرب( 

خواهیم بود.

سپس این دو هنرمند روی صحنه حاضر شدند و قطعاتی با عنوان 

»حاجیونی«،» دَوّاری« و »آوازهای محلی_ سازی « را برای مخاطبان اجرا 

کردند.

پولاد قهرمانان: اجرای جشنواره در پایتخت اتفاق خوبی است
پولاد قهرمانان پس از اجرایش گفت: برگزاری جشنواره موسیقی نواحی 

ایران اتفاق بسیار خوبی است؛ بویژه این دوره که در تهران برگزار شد 

و از استقبال خوبی هم برخوردار بود و فرصتی بوجود آورد تا دل مردم 

شاد شود. هر چند که این روزها شاهد یک اتفاق ناخوشایند هم بودیم 

و به مردمان کشور عزیزمان که در پی حادثه تلخ کرمان به سوگ و غم 

نشستند، تسلیت می گویم.

اجرای دیگر شب دوم به یک گروه موسیقی از مازندان اختصاص داشت 

که با هنرمندی و سرپرستی سعدی صادقی و با همراهی پویا محسنی، 

رضا رحمانی، سپهر علیزاده و سیدمحمدباقر اسدی که از اعضای این گروه 

موسیقی از شهر آمل مازندران بودند، به صحنه رفت.

»میشه حال«،»کتولی«، »نازنین یار«، »آواز بَِرده مال« و »وطن« از 

قطعات اجرایی این بخش بودند.

سعدی صادقی: جشنواره موسیقی نواحی موجب حفظ و 

ترویج و اشاعه آواها و نواهای موسیقی ایران زمین است
سعدی صادقی نیز برگزاری جشنواره موسیقی نواحی را فرصتی برای ارائه 

آثار موسیقایی فاخر عنوان کرد و گفت: برگزاری چنین جشنواره هایی 

همچون موسیقی نواحی ایران موجب می شود موسیقی اصیل و کهن 

اقوام ایران که به موجب پررنگ شدن بیش از حد فضای مجازی در 

زندگی مردم کم رنگ شده است، بیشتر دیده شود و این رویداد مهم 

موسیقایی می تواند موجب حفظ و ترویج و اشاعه آواها و نواهای 

موسیقی ایران زمین است.

در بخش دیگری از برنامه شب گذشته، بابک خضرایی )رئیس دانشکده 

موسیقی دانشگاه هنر تهران( که به عنوان میهمان در این برنامه حضور 

پیدا کرده بود، در سخنانی کوتاه ضمن اشاره به جایگاه موسیقی 

فولکلوریک در 40 سال گذشته و تلاش های صورت گرفته توسط 

هنرمندان در این عرصه اظهار داشت: امیدواریم بتوانیم با کمک 

همکاران، هنرمندان و پژوهشگران این موسیقی چه در بخش دانشگاهی 

و غیر دانشگاهی، تلاش ها را همسو و متمرکز کنیم تا در دانشکده ها 

بیش از پیش شاهد تمرکز و تحقیقات موسیقی فولکور ایران باشیم.

سپس نوبت به اجرای موسیقی لری بود که با هنرمندی  محمد باجلاوند 

)نوازنده کمانچه( و علی باجلاوند )نوازنده ضرب( با اجرای بداهه نوازی 

بر اساس مقام های موسیقی لری روی صحنه رفت.

در بخش دیگری از اجراهای شب دوم جشنواره موسیقی نواحی ایران 

نوبت موسیقی عاشیقی بود که با هنرمندی آیت قنبری از عاشیق های 

شناخته شده منطقه آذربایجان در 4 بخش به صحنه رفت؛ دیوان عثمانی، 

مصری کوراغلو، مارش آذربایجان و جنگی کوراوغلو بخش های مختلف 

اجرای عاشیق قنبری بودند.

عاشیق آیت قنبری: جشنواره نواحی بستری برای نسل جوان 

موسیقی است
عاشیق آیت قنبری نیز درباره حضورش در جشنواره موسیقی نواحی 

گفت: من در هر دو مرحله این جشنواره اجرا داشتم.

این جشنواره متفاوت با دیگر جشنواره هایی است که در سرتاسر کشور 

برگزار می شود و در واقع بستری برای نسل جوان موسیقی است. اگر 

چنین جشنواره هایی نباشند، ارتباط ما هنرمندان کمتر و کمتر می شود. بر 

همین اساس این جشنواره فرصتی برای دیدار و اجرای هنرمندان موسیقی 

نواحی در کنار یکدیگر است.

پس از موسیقی عاشیقی نوبت اجرایی با گروه نوازی هنرمندان ترکمن 

بود که به سرپرستی ابراهیم جرجانی و با همراهی میثم شاعری، حاجی 

محمد ایری و حمید بک زاده روی صحنه رفت. در این بخش ابتدا 

تکنوازی نی زبانک و زنبورک به اجرا در آمد. بخش دوم تکنوازی کمانچه 

و بخش سوم موسیقی با کلام با اجرای قطعات »زیبا گزُل« و »تشَنید« بود 

و در پایان تکنوازی دو تار با آهنگ »دوست محمد« به اجرا درآمد.



حدیث روز: 

امام علی علیه السلام

إنَّ النُّفوسَ إذا تنَاسَبَتِ ائتَلَفَت.

جان ها هر گاه ميانشان تناسب )همانندى( باشد ، با يكديگر الفت 

مى گيرند .
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تپه یحیی کجاست؟

در ۲۶۰ کیلومتری جنوب اســتان کرمان در دشــت وســیع بخش صوغان از توابع شهرســتان ارزوئیه تپه خاکی مرتفعی قرار گرفته که حدود ۲۰ متر از 

ســطح دشــت پیرامون ارتفاع دارد.این تپه به عنوان یکی از مهمترین آثار و تپه های کلیدی در باســتان شناســی ایران اســت.

تپه یحیی یکی از قدیمی ترین ســکونتگاه های شــناخته شــده ایران اســت و به عنوان یکی از نخســتین آثار یک دهکده مربوط به۷۰۰۰ ســال پیش از 

میلاد مطرح اســت.تپه یحیی یکی از کهن ترین ســکونت های شــناخته شــده واز گذشــته های دور دارای تمدن و فرهنگ بســیار شکوفا بوده است.

پیرامون این تپه قطعات ســفال پراکنده بســیاری یافت می شــود و در فاصله نزدیک و در دامنه این تپه رودخانه کیش شــور قرار دارد و مهمترین 

عامل ســکونت انســانها وجود همین رودخانه بوده است.

تپه یحیی بقایای شــش دوره اســتقرار در بر می گیرد که که قدیمی ترین آنها به اواخر دوره نوســنگی و جدیدترین انها به دوره ساســانیان تعلق دارد 

و از معدود تمدنهای رودخانه ای جهان اســت که همزمان با تمدن هلیل نمود عینی تمدن کهن و فراتر از تاریخ اســتان کرمان اســت.

تپه یحیی در حقیقت، تپه خاکی مرتفعی است که حدود ۲۰ متر از سطح دشت پیرامون ارتفاع دارد و قطر دایره پایین آن حدود ۱۸۷ متر است.

امروزه این تپه یکی از مهم ترین آثار کلیدی در باستان شناسی ایران محسوب می شود که از قدیمی ترین سکونتگاه های شناخته شده کشور و یکی از 

نخستین آثار یک دهکده مربوط به ۷۰۰۰ سال پیش از میلاد مطرح است.

تپه باستانی یحیی از نظر باستان شناسان به هزاره  پنجم قبل از میلاد می رسد و به علت سابقه قرن ها سکونت مستمر انسان از دوران نوسنگی تا پس از 

میلاد اهمیت خاصی دارد.

علاوه بر این، زنجیر ارتباط فرهنگی جنوب شرق ایران بود و دره سند را با حوزه تمدن شهر سوخته زابل، تمدن هلیل، تمدن فارس، تهران، شوش، تمدن 

بین النهرین و مصر متصل می کرد.

این تپه که یکی از قدیمی ترین کانون های تمدنی ایران به حساب می آید، از این جهت دارای اهمیت است که شهرنشینی در مفهوم خاص خود در بین 

هزاره های چهارم و سوم پیش از میلاد در ایران رایج بوده؛ در حالی  که تپه یحیی از قرن ها پیش از آن، تمدن و فرهنگی چشمگیر و پیشرفته داشته است.

همچنین به خاطر موقعیت خاص اقلیمی، سیاسی و فرهنگی، مرکز ارتباطات تمدن های بزرگی مانند ماوراءالنهر، بین النهرین و هندوچین محسوب می شد 

که اهمیت این منطقه را دوچندان می کند.

وجه تسمیه نام این تپه و همچنین زمان و علت نامگذاری آن مشخص نیست. برخی معتقدند که زکریای نبی در این منطقه زندگی می کرد و یحیی، 

فرزند زکریا در اینجا به شهادت می رسد و از همین رو، نام تپه یحیی گذاشته شده است.

بازدید از سراب رفتخان لرستان را از دست ندهید

چگنی از ســال ۱۳۰۸ به عنوان یکی از بخش های خرم آباد قلمداد شــده وتا زمان ارتقاء آن)ســال ۱۳۸۶( و شروع به کار فرمانداری )ســال ۱۳۸۸( 

حدود ۸۰ ســال به صورت بخشــداری اداره می شــده است.ســنگ گوهره در ســطح کشور، خاصه شهرســتان چگنی است واین سنگ در دنیا با نام این 

شهرســتان شــناخته می شود.شهرســتان زیبای چگنی دارای طبیعتی ســبزپوش با آبشــارهایی تماشــایی همچون آبشار دال آو است که با رفتن به این 

مــکان رویایــی، لحظاتــی متفــاوت را برایتــان رقم می زند.طبیعتی دیدنی که از یک طرف گل هایــی زیبا به نام لاله های واژگون را در چمن زار خود 

جای داده اســت و از ســوی دیگر رودخانه ای زیبا از میانش می گذرد که بر جذابیت این دشــت همیشــه سرســبز می افزاید یا سری به سراب رفتخان 

بزنید که با مناظری زیبا و دیدنی چشــم هر بیننده ای را به خود خیره می کند.لرســتان از اســتان های سرســبز ایران زمین به شــمار می رود که شــهرها و 

شهرســتان های سرســبزی را در میان خود جای داده اســت.یکی از این شهرســتان های تماشــایی می توان به شــهر چگنی اشاره کرد که چشم اندازی زیبا از 

طبیعت را در برابر چشــمان همگان قرار می دهد.شهرســتانی که در ســال ۱۳۹۰ از خرم آباد جدا و از به هم پیوســتن دو بخش چگنی و ویســیان به عنوان 

دهمین شهرستان به استان لرستان اضافه شده است.گردشگرانی که می خواهند با تور لرستان به این سرزمین سفر کنند، بازدید از دیدنی های چگنی 

همچون پل کشکان و آبشار دال آو را باید در صدر لیست گشت های خود قرار دهند.بهترین فصل سفر به شهرستان چگنی، فصل بهار و تابستان است 

که با وجود طبیعتی سرسبز می تواند از بهترین مقاصد گردشگری ایران باشد.

شما می توانید به هنگام بازدید از این شهرستان تماشایی علاوه بر نظاره گوشه ای از هنرنمایی طبیعت این سرزمین، اگر به تماشای آئین های مردم قوم لرُ 

علاقه مند هستید سری هم به رویدادهایی که در دیگر شهرستان های لرستان همچون خرم آباد برگزار می شود بزنید.

یکی از این رویدادها که در فصل بهار و در ایام نوروز برگزار می شود، جشنواره موسیقی سنتی لری است که در قلعه فلک الافلاک که مورد استقبال 

بی نظیر مسافران و گردشگران قرار می گیرد.از دیگر آئین های سنتی استان لرستان، اجرای موسیقی و رقص سنتی با پوشیدن لباس محلی است و شما با 

حضور در این رویداد بهتر می توانید فرهنگ و هنر مردمان این مرز و بوم را بشناسید.

شهرستان چگنی با وجود قرارگیری در میان رشته کوه زاگرس و موقعیت مناسب آب و هوایی، بارش نسبتاً خوب در طول سال و وجود چشمه ها، 

سراب ها و رودهای خروشان از هزاره های پیشین محل سکونت بشر بوده و آثار باستانی و تاریخی فاخری در دل خود جای داده است، علاوه بر آثار 

تاریخی، وجود مناظر طبیعی زیبا و منحصر به فرد، چگنی را به بهشتی کم نظیر تبدیل کرده است.

سراب رفتخان با آبی زلال در ۲۵ کیلومتری شمال غربی شهرستان چگنی در شرق روستای رفتخان واقع شده است که با مناظری زیبا و دیدنی چشم هر 

بیننده ای را که در تور لرستان به این منطقه سفر کرده  باشد را خیره خود می کند.

شیء عجیبی که دو برابر کوه اورست است سمت زمین 
می آید

بنابر گزارشــی که در »Astronomy.com« منتشر شده اســت، »دنباله دار شــیطان« به دلیل عظمتی که دارد و بزرگتر از کوه اورســت اســت، به این 

اســم نامیده می شــود. این دنباله دار از دهه ۱۸۰۰ توســط دانشــمندان شناخته شده است.این دنباله دار یک نوع دنباله دار منجمد است؛ بنابر گزارش 

»Earth.com« این دنباله دار از یخ ساخته شده است و یخ در آن جای خود را به گدازه، آب، آمونیاک یا حتی متان داده است و بنابر گزارشی که 

»نیویورک پست« اخیرا منتشر کرده است؛ انفجار اخیر این دنباله دار در مسیر خود منجر به آزاد شدن مقدار زیادی گاز و یخ در فضا شده است.

نیک جیمز از انجمن نجوم بریتانیا در خصوص انفجارهای پی درپی این دنباله دار به »Spaceweather.com« می گوید:» طغیان های پی درپی که در یک 

بازه زمانی ۱۵ روزه انجام شد ممکن است، ادامه داشته باشد.«

در حالی که ایده حرکت یک جرم آسمانی عظیم به سمت سیاره ما ممکن است نگران کننده باشد، اما باید گفت که جای هیچ نگرانی نیست؛ این 

دنباله دار با عبور از منظومه شمسی ما و در بین زمین و زهره، راه خود را باز خواهد کرد و در ماه ژوئن به نزدیک ترین فاصله خود از زمین خواهد 

رسید.

تصاویری که لو رفت و 
سامسونگ را عصبانی کرد

سامســونگ در ۱۷ ژانویه ی ۲۰۲۴ )۲۷ دی ۱۴۰۲( رویداد گلکســی آنپکد 

را برگزار و از ســه مدل گوشــی  گلکســی S24 و گلکسی S24 پلاس و 

گلکســی S24 اولترا و چند محصول دیگر رونمایی می کند.

با اینکه چند روز تا رونمایی سری اس ۲۴ باقی مانده، تاکنون بســیاری 

از مشــخصات و حتی تصاویر گوشــی های پرچمدار سامسونگ لو رفته 

اســت.در همین راســتا، سامســونگ تمام تلاش خود را به کار گرفته تا 

تصاویر فاش شــده از گوشــی های جدیدش را تا زمان برگزاری مراسم 

رونمایی، از دســترس خارج و از درز اطلاعات گوشــی های پرچمدارش تا 

زمان برگزاری گلکســی آنپکد، جلوگیــری کند.برخی از تصاویر لورفته 

از سری گلکســی اس ۲۴ در پلتفرم ایکس، به سرعت از دســترس خارج 

شــده اند و به کاربران نمایش داده نمی شــوند.آخرین پست منتشرشده 

ایوان بلس در ایکس، فردی که برخی از اطلاعات سری جدید گوشــی 

سامســونگ را فاش می کرد، دیگر نمایش داده نمی شــود. این اتفاق 

معمولاً زمانی می افتد که پســت منتشرشــده از سوی مالک حقیقی، 

اخطــار حــق نقض کپی رایت دریافــت کند.با این حال، برخی از منابع 

مشــهور دنیای فناوری پســت منتشرشــده ی ایوان پلاس را دیده اند و آن را 

بازتاب داده اند.حســاب کاربری Ice Universe، از جمله منابع سرشــناس 

در ایکس، اعلام کرده اســت که جدیدترین مدل های گوشــی  سامسونگ 

با رنگ های ســبز و آبی و فریم مشــکی روانه بازار می شــوند. همچنین 

بســیاری از افشــاگران اعلام کرده اند که قیمت گوشی های سامسونگ 

نســبت به نســل قبل تغییری نخواهد داشت.

اِم اس آی از لپ تاپ 
گیمینگ رونمایی کرد

کمپانــی امِ اس آی از لــپ تــاپ گیمینگ HX 18 MSI TITAN با تمرکز 

روی طراحی حرفه ای و ســخت افزار توانمند رونمایی کرد. MSI این لپ 

تاپ را با خودش به نمایشــگاه CES 2024 خواهد آورد و این یعنی تا 

چند روز دیگر می توانیم شــاهد انتشــار تصاویر و جزئیات بیشــتری از آن 

باشــیم. اگر می خواهید با این لپ تاپ جذاب آشــنا شــوید، در ادامه با 

ما همراه باشید.

امِ اس آی به صورت رسمی یک منبع تغذیه ۴۰۰ واتی را برای لپ تاپ 

گیمینگ HX 18 TITAN تأیید کرده است. این بازتاب دهنده نیاز 

سخت افزاری قدرتمند لپ تاپ جدید ام اس آی است. یک صفحه نمایش 

غول پیکر ۱۸ اینچی با رزولوشن+ ۴K و فناوری Mini-LED روی این 

لپ تاپ تعبیه شده است.این نمایشگر دارای نرخ تازه سازی ۱۲۰ هرتزی 

 1000 VESA DisplayHDR و روشنایی اوج ۱۰۰۰ نیت است و گواهی

را در اختیار دارد. امکانات پیشرفته این لپ تاپ شامل سیستم صوتی 

 RGB با ۶ اسپیکر و یک کیبورد مکانیکی با نور پس زمینه Dynaudio

از نوع Cherry MX می شود.لپ تاپ تایتان HX ۱۸ از پردازنده نسل 

چهاردهم Core- HX اینتل قدرت گرفته است. بالارده ترین مدل آن، 

پردازنده 14900HX -Core i9 با ۲۴ هسته و سرعت کلاک بوست تا 

۵.۸ گیگاهرتز را در اختیار دارد. ضمنا این لپ تاپ به دو نسخه تقسیم 

می شود که یکی با گرافیک GeForce RTX 4090 و دیگری با گرافیک 

GeForce RTX 4080 در دسترس مشتریان قرار خواهند گرفت.

یکی از پیشرفت های قابل توجه در مدل امسال لپ تاپ گیمینگ تایتان 

MSI، معرفی یک حالت جدید ۲۷۰W TDP با توان ترکیبی CPU و 

GPU است که ۴۰ وات توان بیشتری نسبت به نسل قبلی را ارائه می 

کند. این پیشرفت به CPU اجازه می دهد حین بازی کردن طولانی 

مدت، بتواند سرعت کلاک بالای خودش را حفظ کند.علاوه بر این، از 

دیگر مشخصات فنی لپ تاپ گیمینگ HX 18 MSI TITAN می توان 

به حداکر ۱۲۸ گیگابایت رم DDR5، تا ۴ ترابایت حافظه داخلی، شبکه 

Wi- Fi 7، یک باتری ۹۹.۹ وات ساعتی، دو پورت تاندربولت و یک منبع 

تغذیه ۴۰۰ واتی اشاره کرد. ام اس آی این دیوایس را بعداز معرفی در 

CES امسال، راهی بازارهای جهانی خواهد کرد.
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اقتصاد

در بازار موبایل چه خبر است؟ از اسپانسری فوتبال تا 
تأمین مالی نمایش خانگی

در شرایطی که برخی شرکت های واردکننده تلفن همراه رو به اسپانسری تیم های فوتبال و تأمین مالی ساخت فیلم های 

پرزرق وبرق برای شبکه خانگی آورده اند، بازار تلفن همراه با آشفتگی جدی در شفافیت مالیاتی و خدمات پس از 

فروش و مباحث ارزی همراه است.

آمار عملکرد درآمدی گمرک در سال 1402 نشان می دهد که واردات گوشی های بالای 600 دلار، از 173 میلیارد تومان در 9ماهه سال 1401 به 1 میلیارد 

و 254 میلیارد تومان در 9ماهه سال 1402 رسیده است که حاکی از رشدی 622درصدی است.

لازم به ذکر است رشد عجیب واردات تلفن های همراه بالای 600 دلار )از محل رویه رانتی واردات در مقابل صادرات خود( در شرایطی صورت گرفته 

است که مشخصاً بازار هدف این تلفن ها، اکثریت جامعه نیستند و این حجم از واردات برای بخش محدودی از جامعه مصرفی کشور صورت گرفته 

است.

از طرفی دیگر نکته ای که باید به آن اشاره کرد، رویه واردات تلفن های بالای 600 دلار از طریق صادرات خود است که به نظر می رسد واردات تلفن های 

همراه لوکس را برای برخی از صادرکنندگان بسیار جذاب کرده است.

گفتنی است تمامی تلفن های همراه بالای 600 دلار از رویه واردات در برابر صادرات خود وارد کشور می شوند، به بیانی دیگر صادرکنندگان با استفاده 

از این رویه به جای رفع تعهد ارزی خود )عرضه ارزهای حاصل از صادرات در مرکز مبادله ارز و طلا( می توانند به واردات برخی از کالاهای مختلف از 

جمله موبایل بپردازند، بر همین اساس به نظر می رسد یکی از کالاهایی که به راحتی می توان آن را با نرخ ارز غیررسمی و قاچاق در بازار به فروش رساند 

تلفن های همراه بالای 600 دلار است.

رویه پولساز واردات در برابر صادرات خود
اگرچه در گزارش های مختلف در خصوص رویه رانتی واردات در برابر صادرات خود نکات مختلفی مطرح شده و ابعاد مختلف این رویه وارداتی مورد 

بررسی قرار گرفته است، اما بعضی نشانه ها سرنخ هایی می دهند که به نظر می رسد جذابیت واردات تلفن همراه بالای 600 دلار روز به روز بیشتر 

می شود و شرکت های واردکننده سودهای کلان و هنگفتی از این طریق کسب کرده اند.

چندی پیش بود که یکی از  باشگاه های معروف فوتبالی پایتخت )که سال گذشته در بازار سرمایه پذیرش شد( با اسپانسری جدید قرارداد امضا کرده 

است که البته جزئیات این قرارداد در سامانه کدال افشا شد که در همان زمان نیز امضای این قرارداد سروصدای زیادی در رسانه ها کرد.

لازم به ذکر است، اسپانسر باشگاه مشهور پایتخت یک شرکت فروشنده تلفن های همراه است که در قرارداد اسپانسری تیم فوتبال مذکور، متعهد به 

پرداخت 40 تا 80 میلیارد تومان به این باشگاه شده بود.

همچنین اخیراً در برخی از فیلم های پرزرق وبرق شبکه خانگی که اتفاقاً هزینه های بسیار بالایی برای ساخت آن ها می شود نیز مجدداً نام یکی از 

شرکت های واردکننده تلفن همراه به چشم می خورد که نشان از اسپانسرینگ این شرکت در ساخت این فیلم ها دارد.

بازار موبایل دست به گریبان با چالش های مالیاتی، خدمات پس از فروش و مباحث ارزی
گفتنی است در شرایطی شاهد هزینه های هنگفت شرکت های واردکننده تلفن های همراه هستیم که چالش های این روزهای بازار موبایل بیشتر از 

گذشته شده است. بعد از واردات تلفنهای همراه قاچاق )آیفون 14 و 15( یکی از چالش های اخیر بازار موبایل موضوع خدمات پس از فروش است که 

خریداران تلفن همراه  اصلاً از آن رضایت ندارند.

به گفته فعالان صنفی حدود 70 درصد شکایاتی که در اتحادیه دستگاه های مخابراتی مطرح می شود مربوط به خدمات پس از فروش تلفن های همراه 

است، در این مسئله شکایات متعددی وجود دارد و این شرکت های ارائه کننده خدمات پس از فروش بعضاً به مسئولیت های خود به درستی عمل 

نمی کنند.

در مواردی به خصوص در مورد تلفن های همراه آیفون مشاهده می شود که تلفن های همراه ری پک، رفرش و یا تعمیرشده به عنوان تلفن همراه نو به 

مشتری فروخته می شوند و شرکت های ارائه کننده خدمات نیز مسئولیتی را به عهده نمی گیرند.

بررسی ها نشان می دهد بحث خدمات پس از فروش در بازار موبایل وارداتی ایران به خلاف خودروهای وارداتی و الزامات  سفت وسخت آن در خصوص 

نمایندگیها، همچنان بلاتکلیف است، در واقع در این حوزه در سایه عدم نظارت کافی شاهد حیف ومیل قابل توجهی در حوزه ارزی هستیم اما بعد از 

وعده های مختلف در 6 ماه گذشته تغییر جدی در این حوزه ایجاد نشده است.

لزوم شفافیت عملکرد اقتصادی واردکنندگان تلفن همراه
ریخت وپاش های شرکت های واردکننده موبایل، در سال های اخیر نشان می دهد سودهای هنگفتی از این مارکت نهفته است، البته نکته ای که وجود 

دارد این است که اساساً وجود سودهای کلان در صنفی مشکل ندارد بلکه مشکل اصلی اینجاست؛ آیا این سودها قانونی است یا خیر؟

همچنین دیگر نکته ای که باید به آن اشاره کرد این است؛ اساساً چرا نباید عملکرد این شرکت های واردکننده شفاف باشد و مشخص شود هر شرکت 

چه میزان تلفن همراه بالای 600 دلار وارد کشور کرده است و به طور کلی درآمد این شرکت ها در طول سال چقدر است؟

سؤال آخری که وجود دارد این است؛ آیا سازمان مالیاتی نظارت کافی بر این شرکت ها دارد؟ به عبارت دیگر شرکت های مذکور که این گونه می توانند 

اسپانسر تیم های فوتبالی شوند و در پروژه های فیلم سازی و سینمایی حضور پیدا کنند، چه میزان مالیات پرداخته اند؟

برآورد درآمد ۵۰۰ هزار 
میلیاردی دولت در بودجه 

نفتی ۱۴۰۲ / استقراض 
۱۳۰ هزار میلیاردی از 
صندوق توسعه ضروری 

بود؟

با توجه به سهم ۶۵ درصدی دولت از صادرات نفت و گاز، 

در شرایطی در ۹ ماهه سال جاری ۲۶ میلیارد دلار نفت صادر 

شده این سوال مطرح میشود که چرا صندوق توسعه ملی 

در مقابل استقراض ۱۳۰ هزار میلیاردی در آذر ماه مقاومت 

نکرد؟

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به مقایسه ارقام واگذاری دارایی 

های سرمایه ای در قانون بودجه 1402 و لایحه بودجه 1403 پرداخته 

است.

طبق این گزارش، منابع حاصل از صادرات نفت و گاز و میعانات گازی و 

فروش داخل میعانات گازی طبق قانون بودجه حدود 600 هزار میلیارد 

تومان است. همچنین پیش بینی مرکز پژوهش ها از منابع حاصل از 

صادرات نفت و گاز تا پایان سال جاری حدود 440 هزار میلیارد تومان 

بوده است.

لازم به ذکر است طبق آمار رسمی در 7 ماهه سال جاری حدود 200 هزار 

میلیارد تومان از منابع حاصل از صادرات نفت و گاز وصول شده است.

صادرات 26 میلیارد دلاری نفت در 9 ماهه ابتدای سال جاری
در شرایطی طبق پیش بینی مرکز پژوهش های مجلس سهم دولت از 

صادرات نفت و گاز در 7 ماهه ابتدایی سال جاری حدود 440 هزار 

میلیارد بوده است که به گفته محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و 

رئیس کل گمرک ایران، میزان صادرات نفت در 9 ماهه امسال به 26 

میلیارد و 460 میلیون دلار رسیده است. 

به بیانی دیگر اگر بخواهیم از کل صادرات نفت و گاز سهم دولت 

را استخراج کنیم، با توجه به سهم 65 درصدی دولت، تقریبا حدود 

17 میلیارد دلار ) با نرخ تسعیر 28500 هزار تومان معادل 485 هزار 

میلیارد تومان( از این منابع در اختیار دولت قرار گرفته است که بیش از 

براوردهای مرگز پژوهش های مجلس است.

البته لازم به ذکر است که طبق قانون بودجه سهم صندوق توسعه ملی 

از منابع حاصل از صادرات نفت و گاز حدود 40 درصد، سهم شرکت 

نفت حدود 15 درصد و سهم دولت حدود 45 درصد بوده، که با توجه به 

کسری احتمالی بودجه، 20 درصد از سهم صندوق توسعه ملی به بودجه 

دولت منتقل شده است.

بودجه 1402 تراز است؟
گفتنی است طبق محاسبات بالا و  با توجه به آمار گمرک ایران در 

خصوص حجم صادرات نفت و گاز در شرایطی در 9 ماهه سال جاری 

حدود 485 هزار میلیارد تومان از منابع بودجه محقق شده، که پیش بینی 

مرکز پژوهش ها از عملکرد بودجه تا پایان سال جاری حدود 440 هزار 

میلیارد تومان بوده است.

بنابراین به نظر می رسد با توجه به تحقق بیش از انتظار بودجه در 

9 ماهه، در سه ماه آینده نیز منابع محقق شده به راحتی طبق قانون 

بودجه به عدد 600 هزار میلیارد تومان برسند و با توجه به تحقق منابع 

مالیاتی بودجه، بودجه سال 1402 بدون کسری به کار خود پایان دهد.

استقراض از صندوق توسعه ضروری بود؟
گفتنی است دولت با کسب مجوز افزایش 20 درصدی سهم خود از فروش 

نفت و اختصاص آن به پروژه های عمرانی، حدود 5 میلیارد دلار از منابع 

صندوق توسعه ملی به دولت داده شده و این منابع در بخش عمرانی 

مصرف شود. در صورتی که نرخ تسعیر ارز معادل 28 هزار و 500 تومان 

باشد، رقمی بالغ بر 142 هزار و 500 میلیارد تومان از این محل به 

پروژه های عمرانی تزریق خواهد شد. 

در واقع با توجه به صادرات 26 میلیارد دلاری نفت و گاز در 9 ماهه، 

سهم دولت )بدون افزودن سهم 20 درصدی صندوق توسعه ملی( حدود 

45 درصد منابع حاصل از صادرات نفت و گاز است. در واقع با احتساب 

نرخ تسعیر  28500 هزار تومانی سهم دولت حدود  حدود 340 هزار 

میلیارد تومان )12 میلیارد دلار( است که به نظر می رسد تا پایان سال 

می توانست حدودا به اعداد پیش بینی شده در بودجه نزدیک شود.

برآورد ها نشان می دهد مصوب بودجه در 9 ماهه حدود 450 هزار 

میلیارد تومان است که با احتساب صادرات 26 میلیارد دلاری و نرخ 

تسعیر 28500 توماتن و سهم 40 درصدی صندوق توسعه ملی درامد 

340 هزار میلیارد تومانی باید وارد خزانه شود. این در حالی است که با 

احتساب سهم 20 درصدی صندوق توسعه ملی حدود 485 هزار میلیارد 

تومان باید به خزانه واریز شده باشد.

اقتصاد ایران بیشتر از ۹۹ 
کشور جهان رشد کرد/ 
کسب رتبه دوم رشد در 

خاورمیانه

اداره امور اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل در جدیدترین گزارش خود از 

سلسله گزارش های دورنما و وضعیت اقتصادی جهان که هر سال منتشر 

می کند رشد اقتصادی ایران در سال میلادی گذشته را 3 درصد برآورد 

و پیش بینی کرده است اقتصاد ایران در سال 2024 نیز رشد 2.4 درصد 

را تجربه کند.در میان 180 کشور جهان که در این گزارش مورد بررسی 

قرار گرفته اند رشد اقتصادی ایران از 99 کشور در سال 2023 بیشتر بوده 

است. ایران در این سال در رتبه 81 جهان از نظر میزان رشد اقتصادی 

قرار گرفته است.گویان بیشترین رشد اقتصادی در میان کشورهای جهان 

در سال 2023 را داشته است. رشد اقتصادی گویان که اخیرا میادین جدید 

نفتی در این کشور کشف شده به 32.5 درصد رسیده است. تیمور لسته 

با رشد منفی 15.2 درصدی نیز کمترین رشد اقتصادی را در جهان طی 

سال 2023 داشته است.رشد اقتصادی برخی کشورهای دیگر در این سال 

عبارت است از: آمریکا 2.5 درصد، ژاپن 1.7 درصد، فرانسه 0.9درصد، 

آلمان منفی 0.1 درصد، انگلیس 0.5 درصد، روسیه 2.7 درصد، چین 5.3 

درصد، هند 6.4 درصد، ترکیه 3.5 درصد و برزیل 3.1 درصد.

آمار سازمان ملل نشان می دهد متوسط رشد اقتصادی 12 کشور 

خاورمیانه در سال 2023 کمتر از 1 درصد بوده است. به عبارت دیگر 

اقتصاد ایران سه برابر متوسط منطقه در این سال رشد کرده است.

همچنین ایران رتبه دوم منطقه را از نظر رشد اقتصادی در سال 2023 

به خود اختصاص داده است. ایران پس از بحرین که با رشد 3.1 درصد 

در رتبه نخست قرار گرفته است بیشترین رشد اقتصادی را در مقایسه با 

سایر کشورهای خاورمیانه داشته است.چهار کشور کویت، عراق، یمن و 

لبنان در این سال رشد منفی داشته اند. رشد اقتصادی این کشورها به 

ترتیب منفی 0.7 درصد، منفی 3.5 درصد، منفی 0.5 درصد و منفی 0.2 

درصد گزارش شده است.رشد اقتصادی عمان نیز 1.2 درصد، قطر 2.3 

درصد، امارات 2.7 درصد، اردن 2.1 درصد و سوریه 1.3 درصد محاسبه 

شده است. اقتصاد عربستان هم با رکود و رشد صفر در این سال مواجه 

شده است.

این گزارش همچنین نرخ تورم ایران در سال 2023 را 42.1 درصد برآورد و 

پیش بینی کرده است در سال جاری میلادی با کاهش قابل توجه نسبت 

به سال قبل به 28.6 درصد برسد.

رئیس سازمان مالیاتی: 
میانگین مالیات پرداختی 
اصناف حدود ۶ میلیون 

تومان است
سید محمد هادی سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در 

جمع اعضای شورای اطلاع رسانی وزارت امور اقتصادی و دارایی که به 

میزبانی این سازمان برگزار شد، با بیان اینکه هم به جهت وصول منابع و 

هم به جهت الزامات در حوزه تحول نظام مالیاتی در برهه حساس و پیچ 

تاریخی قرار داریم گفت: وصول مالیات حقه و پیشگیری از بروز اختلال 

در محیط کسب و کار و تکریم مودین دو راهبردی است که همزمان در 

سازمان امور مالیاتی دنبال می کنیم.معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، 

قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان را یکی از قوانین مترقی 

کشور برای اجرای شفافیت در اقتصاد کشور دانست و اظهار داشت: 

اجرای کامل این قانون حکمرانی اقتصادی کشور را متحول خواهد کرد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور شایعات و شبهات شکل گرفته در 

روزهای اخیر راجع به موضوع مالیات را جنگ ادراکی علیه تحقق تحول 

در نظام مالیاتی خطاب کرد و گفت: کسانی که ساله در حوزه نظریه 

پردازی و کارشناسی می گفتند نباید پول فروش نفت را در هزینه های 

جاری کشور استفاده کرد، امروز که مالیات در مسیر تحول قرار گرفته 

است و سهم آن در بودجه عمومی دو برابر نفت شده است، همان افراد 

در جبهه مقابل تحول نظام مالیاتی ایستاده اند.سبحانیان با اشاره به سهم 

پایین مشاغل و اصناف در کل مالیات وصولی کشور، خاطرنشان کرد: از 

مجموع 750 هزار میلیارد تومان مالیات مصوب سال جاری، تنها 30 هزار 

میلیارد تومان سهم اصناف و مشاغل است.وی افزود: هم اکنون بیش از 

50 درصد اصناف و صاحبان مشاغل، مالیاتشان صفر شده و حدود 90 

درصد از مالیات این بخش، زیر 20 میلیون تومان محاسبه شده است و 

به صورت میانگین اصناف، حدود 6 میلیون تومان مالیات پرداخت می 

کنند.سبحانیان تصریح کرد: سازمان امور مالیاتی در قبال قوانین جدید، 

تکالیفی برعهده دارد که باید به نحو احسن انجام دهد و مهم ترین آنها 

قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان است که از اول دی ماه 

لازم الاجرا شده و انتظار این است همه اجزای سازمان بویژه همکاران 

حوزه حقوقی ضمن اشراف کامل، در اجرای دقیق آن همت گمارند.
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اجتماعی و ورزشی

اتمام حجت رئیس قوه قضاییه با کسانی که پس از حادثه 
تروریستی کرمان با دشمن هم صدایی کردند

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، دوشنبه )18 دی( طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضاییه، ضمن تسلیت مجدد شهادت جمعی از 

مردم در حادثه تروریستی کرمان اظهار کرد: عاملین جنایت کرمان دست پرورده آمریکا و صهیونیست ها هستند؛ خودِ مقامات آمریکایی در برهه هایی 

اذعان کردند که داعش را ایجاد و پشتیبانی کرده اند؛ این جاهلان تصور می کنند که با این قبیل جنایاتِ سَبعانه می توانند جبهه حق و محور مقاومت را 

متوقف کنند؛ حال آنکه امروز جریان مقاومت قدرتمندتر از گذشته در برابر مستکبران ایستاده است؛ امروز شاهدیم که عشق آحاد مردم از کودکان تا 

سالخوردگان نسبت به حاج قاسم سلیمانی فزونی یافته است؛ امروز انسجام نیرو های ایمانی و روحیه شهادت طلبی افزون شده است و خلاف خواست 

دشمنان، نور جهاد و ایثار و مجاهدت در حال عالم تاب شدن است.

رئیس قوه قضاییه خطاب به دادستان ها: پرونده عوامل و مسببانی از جنایت کرمان را که بازداشت شده اند، سریع تر تکمیل کنید
رئیس دستگاه قضا در ادامه ضمن تقدیر و تشکر از نیرو های امنیتی و انتظامی که با جدیت برخی عاملین جنایت کرمان را تعقیب و شناسایی کردند 

و با کمک دادستان ها اقدام به دستگیری آن ها کردند، گفت: ضروری است این جدیت و اهتمام برای شناسایی و دستگیری تمامی عاملین و مسببین 

جنایت کرمان استمرار یابد؛ همچنین دادستان ها، بازپرس ها و کلیه نیرو های امنیتی و انتظامی ذی ربط، تمامی اقدامات مقتضی را به گونه ای در قبال 

پرونده عناصر دستگیرشده  مرتبط با این جنایت انجام دهند که پرونده آن ها هرچه سریعتر به دادگاه برود و در کمترین زمان ممکن، مجرمین به دست 

عدالت سپرده شوند.

رئیس عدلیه: مراقب باشیم ناخواسته در زمین دشمن بازی نکنیم و تفرقه  نیندازیم
رئیس عدلیه در ادامه به مقوله عناصری اشاره کرد که پیرامون حادثه تروریستی کرمان محتوای کذب و دارای وصف مجرمانه منتشر کردند و در 

همین راستا گفت: کسانی پس از حادثه تروریستی کرمان با دشمن همصدایی کردند و دشمن را کمک کردند؛ آن ها دل مردم مؤمن ایران اسلامی را به 

درد آوردند و در زمین دشمن بازی کردند؛ آن ها در فضای مجازی و غیرمجازی اعمال مجرمانه مرتکب شدند و با دشمنان و آمریکایی ها و داعشی ها 

همسویی کردند؛ این ها افرادی هستند که دادستان های ما نباید از اقدامات آن ها رد شوند و این اقدامات را نادیده بگیرند، بلکه باید مطابق با قانون به 

تعقیب آن ها بپردازند و پرونده آن ها برای سیر قانونی تکمیل کنند.

قاضی القضات در همین رابطه به پرونده یک وکیل متخلف اشاره کرد که بلافاصله توسط مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه، مورد تعقیب و 

دستگیری قرار گرفت و گفت: در روز پانزدهم ماه جاری، پس از حادثه تروریستی کرمان، یک وکیل در منطقه همجوار تهران، جرمی مرتکب شد و 

بلافاصله پس از آن، مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه، او را شناسایی و با حکم قاضی دستگیر کرد و تحویل مرجع ذی صلاح داد؛ این اقدامِ به موقع 

مرکز حفاظت و اطلاعات، بسیار مؤثر بود لذا شایسته قدردانی است.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه نشست به همگان توصیه کرد که مراقب کِید و توطئه دشمن در ایجاد تفرقه و تشتتّ باشند؛ وی در 

همین راستا گفت: همه مراقب باشیم که ناخواسته در زمین دشمن بازی نکنیم و ناخواسته مبادرت به انجام کاری نکنیم که موجب افتراق و اختلاف 

و بهره برداری دشمن و بدخواهان می شود؛ باید از مسائل تفرقه انگیز اجتناب کنیم و دیگران را هم از این قبیل مسائل بازداریم؛ باید بدانیم که دشمن 

برای ایجاد اختلاف و شکاف بین مردم و مسئولین، مجدّانه تلاش می کند.

قیام عالمانه و آگانه علما و مردم قم در 19 دی سال 56 خدایی بود
رئیس قوه قضاییه در ادامه با یادآوری قیام 19 دی سال 56 گفت: 19 دی یادآوری قیام پر خیر و برکت علما و مردم قم است؛ قیامی آگاهانه و عالمانه 

و افشاگرانه که مرحله جدیدی از نهضت امام)ره( بود و زمینه برچیدن بساط ظالمانه رژیم طاغوتی و منحوس پهلوی را فراهم آورد. قیام 19 دی که از 

عوامل زمینه ساز پیروزی انقلاب اسلامی بود، به روشنی و وضوح نشان داد که پیروی و اطاعت مردم از یک رهبر دینی و اتکاء به خداوند، سبب ساقط 

کردن رژیمی طاغوتی می شود که مُستظهر به حمایت تمامی مستکبران و قلدران است؛ قیام 19 دی نشان دهنده اثرات نافع و نافذِ اقدام به موقع و 

ایمان و همبستگی و اطاعت از ولایت است؛ امروز هم مردم ما در همان صراط نورانی هستند و از جهاتی، در آن مسیر استوارتر و راسخ تر نیز شده اند.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به برگزاری سی امین اجلاس سراسری نماز، اظهار کرد: نماز یک فریضه بزرگ الهی و یک نعمت بزرگ است؛ »الصلاة معراج 

المؤمن«؛ همانا نماز ستون دین و اولین کردار انسان است که در قیامت مورد بررسی قرار می گیرد؛ نماز شاخصی برای قبول یا رد سایر اعمال است؛ حیف 

است از نعمت بزرگ نماز که بهترین ذکر و بهترین مایه آرامش است غفلت ورزیم؛ لذا باید به نماز اول وقت و نماز جماعت اهتمام بیشتری داشته 

باشیم و نخست خود را در این امر مقیّد بدانیم و سپس اطرافیان و مجموعه خودمان را هرچه بیشتر به نماز اول وقت و نماز جماعت، فرابخوانیم. در 

این فرصت ضروری است که از اقدامات کلیه دست اندرکاران ستاد اقامه نماز به ویژه حجت الاسلام والمسلمین قرائتی که قطعاً اقدامات مؤثری در حوزه 

ترویج فرهنگ متعالی نماز داشتند قدردانی به عمل آورم.

رئیس سازمان زندان ها خبر داد؛ آزادی 3هزار و 184 نفر از زندانیان سراسر کشور به مناسبت سالروز میلاد حضرت فاطمه زهرا)ع( 

و چهارمین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی
در بخش دوم جلسه شورای عالی قوه قضاییه، محمدی؛ رئیس سازمان زندان ها از آزادی 3 هزار و 184 نفر از زندانیان سراسر کشور به مناسبت سالروز 

میلاد حضرت فاطمه زهرا)ع( و چهارمین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی خبر داد و گفت: از این تعداد، یک هزار و 26 نفر از محل کمک های 

خیّرین و دو هزار و 158 نفر به واسطه بهره مندی از ارفاقات قانونی، از زندان آزاد شدند؛ بین 31 استان نیز بیشترین میزان آزادی زندانی مربوط به 

استان کرمان با 354 نفر بود.حجت الاسلام والمسلمین پورخاقان؛ رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح نیز در این نشست از انجام ملاقات چهره به 

چهره مسئولان این سازمان با 649 نفر از شهروندان در 28 استان کشور همزمان با ایام سالروز شهادت شهید سلیمانی و صدور دستورات مقتضی و در 

چهارچوب قانون از جانب مقامات قضایی در جریان این ملاقات ها خبر داد.

افزایش 188درصدی صدور اسناد اراضی کشاورزی و رشد 42درصدی صدور اسناد ساختمان های فاقد سند رسمی در 9 ماه 

ابتدایی سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته
بابایی رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک از افزایش 188درصدی صدور اسناد اراضی کشاورزی و رشد 42درصدی صدور اسناد ساختمان های فاقد سند 

رسمی در 9 ماه ابتدایی سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: همچنین در 9 ماه آغازین سال جاری، شاهد افزایش 65درصدی 

صدور اسناد موقوفه و رشد 33درصدی اسناد مالکیت دولتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم.حجت الاسلام والمسلمین رحیمی؛ معاون قضایی 

قوه قضاییه نیز در این جلسه اظهار کرد: در راستای اجرای دستور هفته گذشته ریاست دستگاه قضا پیرامون موضوع نحوه محاسبه خسارت تأخیر 

تأدیه، طی روز های گذشته جلسه ای به میزبانی معاون قضایی و با حضور معاون حقوقی قوه قضاییه، رئیس کل دادگستری استان تهران، دادستان عمومی 

و انقلاب تهران و سایر مسئولان مربوطه برگزار شد و ابعاد مختلف موضوع مزبور مورد امعان نظر قرار گرفت و این بررسی ها کماکان ادامه خواهد 

داشت.وی افزود: به صورت اجمالی این چنین به نظر می رسد بسیاری از مشکلات در حوزه محاسبه تأخیر تأدیه، نیازمند اصلاح قانون نیست و با صدور 

یک بخشنامه و رویه واحد، قابل رفع شدن می باشد. صالحی؛ دادستان عمومی و انقلاب تهران نیز در این جلسه از تشکیل پرونده قضایی و اعلام جرم 

علیه تعدادی از افراد از جمله 7 چهره شناخته شده در دادسرای تهران به واسطه انتشار مطالب کذب، توهین آمیز و تبلیغ علیه نظام در فضای مجازی 

پس از حادثه تروریستی کرمان خبر داد و گفت: این پرونده ها با سرعت، دقت و قاطعیت مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.

وی در همین راستا تصریح کرد: با کسانی که بخواهند با انتشار مطالب کذب و توهین آمیز، امنیت روانی جامعه را به مخاطره بیندازند، قاطعانه، سریع 

و مطابق قانون برخورد خواهد شد.

مسابقه تلویزیونی »شکوفا« 
رقابتی برای مردمی سازی 
اقتصاد در ایران/ جزئیات 

سرمایه گذاری مردم در 
طرح های دانش بنیان 

»شکوفا«

کمیل شاعری؛ معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی پیرامون 

برنامه تلویزیونی »شکوفا« و جزئیات طرح های ارائه شده و سرمایه گذاری 

در این طرح های دانش بنیان اظهار کرد:  موضوع »تأمین مالی جمعی« 

)Crowdfunding( نزدیک به 15 سال است که در دنیا به صورت جدی 

دنبال می شود که شامل چهار حالت مختلف بدهی محور، سهام محور، 

پاداش محور و اهدامحور است؛ برحسب قوانینی که در کشور به وجود 

آمده و توسعه پیدا کرده است فعلًا فعالیت  ها مبتنی بر حالت 

بدهی محور است که براساس قانون مصوب سال 1397 سازمان بورس و 

اوراق و بهادر است.

شاعری تصریح کرد: مجوز سکوهای تأمین مالی جمعی نیز در سال 

1399 از سوی فرابورس ایران صادر شد و به صورت جدی کار آغاز شد. 

امروز تقریباً بازار به درکی رسیده است که عدد قابل توجهی را از طریق 

سکوها، تأمین مالی جمعی می کند و رفتار آن نسبت به بازارهای جهانی 

نیز کمی متفاوت شده است.

وی با بیان اینکه در بازارهای جهانی، بیشتر، مدل پاداش، اهدا و بدهی 

در آن دیده می شود، تصریح کرد: به عنوان مثال یک استارتاپ یا شرکت، 

یک گجت یا تجهیزاتی را می سازد و هرکسی که در این تأمین مالی 

مشارکت کند بهای یک محصول را پرداخت کرده و در ازای آن دو 

محصول را دریافت خواهد کرد و با این روش، انگیزه برای مشارکت 

مخاطبان ایجاد شده است.

علاقه ایرانیان به کدام مدل از »تأمین مالی جمعی« 

)Crowdfunding( است؟
شاعری خاطرنشان کرد:  در ایران به صورت رسمی به سمت مدل 

بدهی محور حرکت کردیم و راه جدیدی را در پیش گرفتیم که با دنیا 

متفاوت است چراکه در جهان، بیشتر، استارتاپها به سمت این حالت 

تامین مالی حرکت کرده اند و نه شرکت های کوچک و متوسط بالغ. دلیل 

این موضوع شاید این است که نهادهای مالی موجود در آن کشورها، 

تامین مالی حوزه شرکت های SME را سهل گیرانه تر انجام می دهند و به 

همین دلیل اینگونه شرکت ها به سمت ابزار تامین مالی جمعی نیامده اند.

وی با بیان اینکه در ایران یک خلایی در تأمین مالی وجود دارد و احساس 

می کنیم که شاید تا مرز 50 میلیارد تومان باشد، گفت: این شرکت ها فارغ 

از اینکه استارتاپ یا شرکت های نسبتا بالغ تر باشند عملاً دسترسی بسیار 

محدودی به منابع بانکی یا منابع بازار سرمایه دارند؛ بنابراین سکوها 

یا بازار تأمین مالی جمعی به اینگونه شرکت ها کمک کرده است تا یک 

کانال تأمین مالی جدیدی را فارغ  از کانال های مرسوم برایشان به وجود 

بیاورد.

شاعری گفت: تأمین مالی ها گاهی برای شرکت  ها گران تمام می شود اما 

با فرض اینکه شرکت ها،  جریانات نقدی پایداری داشته باشند آنهایی که 

حاشیه سودی بالاتری دارند قادر خواهند بود که نیازهای خود از جنس 

سرمایه در گردش را مرتفع کنند.معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و 

شکوفایی گفت: ما یک رسالتی در صندوق نوآوری و شکوفایی داریم که 

آن متنوع کردن روش  های تأمین مالی زیست  بوم دانش بنیان است که 

با ابزارهای مختلف به این زیست  بوم خدمت رسانی کنیم.وی با اشاره 

به موضوع مردمی سازی اقتصاد گفت:  ازطرفی مردمی سازی اقتصاد نیز 

توسط مقام معظم رهبری مطرح شده است و یکی از ابزارهایی که به 

موضوع مردمی سازی اقتصاد کمک می کند، بحث تأمین مالی جمعی 

است.

دریافت 500 طرح اولیه دانش بنیان برای شرکت در مسابقه 

تلویزیونی شکوفا
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به نحوه 

کمک کردن به توسعه هر چه بیشتر بازار تأمین مالی جمعی گفت: ما با 

زیست  بوم نوآوری و فناوری کشور ارتباط داریم و بیش از 9 هزار شرکت 

دانش بنیان در کشور وجود دارد که عملاً بخشی از این شرکت ها می توانند 

از طریق ابزار تأمین مالی جمعی، خدمات دریافت کنند لذا در همین 

راستا فراخوانی داده شد تا شرکت هایی که تمایل دارند در مسابقه بزرگ 

تلویزیونی شکوفا شرکت کنند که بیش از 500 طرح دریافت شد.

80 شرکت برای حضور در مسابقه شکوفا تأیید نهایی شدند
وی ادامه داد: بعد از دریافت طرح های شرکت های دانش بنیان شروع به 

غربالگری کردیم و طرح ها ارزیابی شد که بخشی از این ارزیابی توسط 

صندوق نوآوری و شکوفایی و بخشی از آن به کارگزاران رسمی صندوق 

برون سپاری شد. شرکت هایی که با ضوابط درنظر گرفته شده، همخوانی 

داشتند و توانایی دریافت بدهی از جنس سرمایه در گردش یکساله را 

داشتند به مرحله بعدی رفته و درنهایت حدود 80 شرکت برای شرکت در 

مسابقه شکوفا انتخاب شدند.

فناوری  نانوحباب چگونه 
به نجات دریاچه ها کمک 

می کند؟

فناوری  نانوحباب می تواند اثرات مثبت زیست محیطی داشته باشد. یکی 

از کاربردهای این فناوری، هوادهی دریاچه ها با نانوحباب و کمک به 

نجات دریاچه ها و جلبک زدایی از آنها است.

لایه رسوبی در دریاچه ها حاوی مواد آلی و معدنی است که در طول 

زمان در کف دریاچه انباشته شده است. این رسوبات می توانند از منابع 

مختلفی از جمله خاک فرسایش یافته، روان آب ها از زمین های مجاور و 

مواد گیاهی و جانوری در حال پوسیدگی به دست آیند. با گذشت زمان، 

این مواد می توانند در کف دریاچه جمع شوند و لایه ای از رسوبات را 

تشکیل دهند که در برخی دریاچه ها می تواند چندین متر ضخامت داشته 

باشد.

این لایه رسوبی می تواند پیامدهای مهمی برای سلامت و اکولوژی 

دریاچه داشته باشد. این لایه می تواند زیستگاه مهمی برای موجودات 

اعماق دریا مانند کرم ها، حلزون ها و لار و حشرات فراهم کند و به عنوان 

منبع غذایی برای گیاهان آبزی و سایر موجودات مفید باشند. با این حال، 

همین لایه رسوبی ممکن است به عنوان مخزنی برای آلاینده ها، مانند 

فلزات سنگین و آلاینده های آلی باشد، آلاینده هایی که می تواند در طول 

زمان انباشته شده و به طور بالقوه به آبزیان و سلامت انسان آسیب 

برساند. در برخی شرایط، لایه رسوبی ته دریاچه می تواند دوباره معلق 

شود و بر سلامت دریاچه تأثیر منفی بگذارد و باعث مرگ آبزیان شود. 

کاهش اکسیژن محلول در لایه رسوبی منجر به ناسالمی دریاچه ها می شود 

و این لایه ها را مستعد مشکلاتی مانند ایجاد گل و لای، جلبک، بوی 

متعفن و حشرات مزاحم می کند.

عوامل مؤثر بر لایه رسوبی دریاچه ها
مطالعه لایه رسوب در دریاچه ها می تواند اطلاعات ارزشمندی در مورد 

تاریخچه دریاچه و محیط اطراف آن و همچنین اطلاعاتی در مورد 

سلامت حال و آینده دریاچه ارائه دهد. هسته های رسوبات را می توان 

از کف دریاچه جمع آوری کرد و برای تعیین ترکیب، سن و آلاینده های 

بالقوه در لایه رسوبی تجزیه و تحلیل کرد. این اطلاعات می تواند به 

تصمیم گیری های مدیریتی با هدف حفاظت و حفظ دریاچه و اکوسیستم 

آن کمک کند.سلامت لایه رسوبی دریاچه می تواند تحت تأثیر عوامل 

مختلفی قرار گیرد:

ورودی مواد مغذی: مقدار و نوع مواد مغذی ورودی به دریاچه می تواند 

بر کیفیت و ترکیب لایه رسوب تاثیر بگذارد. دریافت بیش از حد مواد 

مغذی، به ویژه نیتروژن و فسفر، می تواند منجر به افزایش رشد جلبک ها 

و رسوب مواد آلی شود که لایه رسوبی را تغییر داده و بر سلامت آن 

تأثیر  می گذارد.

شیمی آب: pH، دما و سطح اکسیژن محلول آب نیز می تواند بر سلامت 

لایه رسوب تاثیر بگذارد. تغییرات در شیمی آب می تواند بر جوامع 

میکروبی که در لایه رسوبی زندگی می کنند تأثیر بگذارد، که به نوبه خود 

می تواند بر ترکیب و سلامت لایه رسوب تأثیر بگذارد.

سرعت تشکیل رسوب: سرعت انباشته شدن رسوب در کف دریاچه نیز 

می تواند بر سلامت لایه رسوب تاثیر بگذارد. ته نشینی سریع می تواند 

موجودات اعماق دریا را دفن و خفه کند، در حالی که رسوبات آهسته 

تشکیل شده، می تواند منجر به تجمع مواد آلی و شرایط بدون اکسیژن 

در لایه رسوب شود. موجودات اعماق دریا موجوداتی هستند که روی 

یا درون رسوبات کف دریاچه زندگی می کنند و با بازیافت مواد مغذی، 

تامین غذا برای سایر موجودات و حفظ سلامت و عملکرد لایه رسوبی، 

نقش مهمی در اکوسیستم دریاچه دارند.کاربری اراضی اطراف: استفاده 

از زمین در حوزه آبخیز اطراف دریاچه می تواند بر کیفیت و ترکیب لایه 

رسوب تاثیر بگذارد. شیوه های استفاده از زمین که فرسایش را افزایش 

می دهد، مانند کشاورزی یا جنگل زدایی، می تواند منجر به افزایش ورودی 

رسوب به دریاچه شود که می تواند لایه رسوب را تغییر داده و بر سلامت 

آن تأثیر منفی بگذارد.آلاینده ها: وجود آلاینده هایی مانند فلزات سنگین، 

آفت کش ها و بی فنیل های پلی کلر )PCB( می تواند بر سلامت لایه 

رسوبی تاثیر بگذارد. آلاینده ها می توانند در لایه رسوبی جمع شوند و به 

طور بالقوه به موجودات اعماق دریا و سایر آبزیان آسیب بزنند.

به طور کلی، سلامت لایه رسوبی یک دریاچه تحت تأثیر مجموعه 

پیچیده ای از عوامل است که به روش هایی با یکدیگر تعامل دارند که 

پیش بینی آن دشوار است. درک عواملی که بر سلامت رسوب تأثیر 

می گذارد می تواند به تصمیم گیری های مدیریتی با هدف حفاظت 

دریاچه و اکوسیستم آن کمک کند.

دریافت اکسیژن محلول به لایه رسوبی دریاچه بسیار مهم است زیرا 

از رشد و بقای موجودات اعماق دریا و سایر آبزیان که در لایه رسوبی 

زندگی می کنند حمایت می کند.

اکسیژن برای تنفس موجودات اعماق زمین ضروری است، به آنها اجازه 

می دهد مواد آلی را تجزیه کرده و مواد مغذی را به آب برگردانند. 

بدون اکسیژن کافی، لایه رسوبی بدون اکسیژن یا هیپوکسیک شود، به 

این معنی که غلظت اکسیژن محلول در رسوب کم یا وجود ندارد. این 

موضوع منجر به تجمع ترکیبات سمی مانند سولفید هیدروژن )H2S( و 

تغییر در جوامع میکروبی که در لایه رسوبی زندگی می کنند، می شود.
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ایران

لزوم ارتقای دانش جامعه 
مداحان/ عَلَم جهاد تبیین 

بر دوش ستایشگران

مصطفی خورسندی در گردهمایی بزرگ جامعه ستایشگران حسینیه ایران 

اظهار کرد: ستایشگران اهل بیت )ع( همواره جایگاه قابل قبولی در بین 

آحاد مردم داشتند و به واسطه اتصال به ائمه معصومین )ع( همواره در 

نگاه مردم از جایگاه ویژه ای برخوردار بوده اند.

رئیس سازمان بسیج مداحان و هئیات مذهبی کشور با اشاره به اخلاص 

برخی مداحان در گذشته عنوان کرد: مردم اعتقادات ویژه ای به برنامه ها 

و مراسمی که این مداحان در آنجا نوحه سرایی می کردند، داشتند.

وی با بیان اینکه تدین و بنیه اعتقادی قوی، شروط مهم برای ورود افراد 

به جرگه ذاکران اهل بیت )ع( است، افزود: امروز وضعیت تحصیلی 

مداحان ارتقای چشمگیری داشته، بنابراین سطح توقع مردم نیز به همین 

اندازه بالا رفته، بنابراین باید جامعه ستایشگری سطح دانش خود را ارتقا 

دهند.

خورسندی، بر ضرورت حضور مداحان در اردوهای راهیان پیشرفت 

تأکید و عنوان کرد: برای تبیین پیشرفت ها و خدمات نظام اسلامی نیاز 

است ابتدا جامعه ستایشگری از این پیشرفت ها آگاه شوند تا بتوانند این 

آگاهی را به جامعه انتقال دهند و با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب، 

عَلمَ جهاد تبیین را بر دوش ذاکرین آل الله قرار دادند و از آنجا که 

دانش، لازمه جهاد تبیین است، ارتقا سطح دانش جامعه ستایشگری در 

عرصه های گوناگون نیاز امروز این قشر تأثیرگذار جامعه است.

رئیس سازمان بسیج مداحان و هئیات مذهبی کشور بیان کرد: امروز 

رسانه های دشمن تلاش دارند با تکنیک اقناع سازی، نقاط قوت را به نقاط 

ضعف تبدیل کنند و خدمات را کوچک جلوه دهند، به طور مثال در 

موضوع مبارزه با »فساد و اختلاس« علی رغم اینکه این موضوع نقطه 

قوت دستگاه قضائی ما را نشان می دهد اما آنان اینگونه القا می کنند که 

فساد در نظام نهادینه شده و حواس مردم را منحرف می کنند.

گفتنی است؛ در این مراسم از ۱۳ نفر از مداحان و مدیران هیئات 

مذهبی که در محرم امسال با نوحه هایی با مضمون شهدای مدافع حرم، 

به عزاداری پرداختند، تجلیل شد.

راه اندازی ۳ واحد جدید تولید برق در نیروگاه ری/ ۹۹ 
درصد سوخت نیروگاه گاز است

حمید بادرستانی با تاکید بر اینکه زندگی مردم امروزه به شدت وابسته به برق است، عنوان کرد: این حامل انرژی به عنوان یک کالای اساسی و خدمت 

حیاتی شناخته شده و نیروگاه های حرارتی نیز در کشور ما بخش اصلی تامین برق مورد نیاز مشترکان را برعهده دارند.

مدیرعامل نیروگاه ری با اشاره به اینکه نیروگاه ها در دنیا به انواع مختلف گازی، بخاری، سیکل ترکیبی و... تقسیم بندی می شوند، افزود: در نیروگاه های 

گازی دنیا از جمله نیروگاه گازی ری اصولا به لحاظ فنی و علمی اصلا امکان استفاده از سوخت مازوت وجود ندارد و این مسئله به عنوان یک اصل در 

سراسر دنیا پذیرفته شده است.

بادرستانی خاطرنشان کرد: در این نیروگاه تاکنون به هیچ عنوان از مازوت استفاده نشده و همکاران سازمان حفاظت محیط زیست نیز در خصوص 

نحوه فعالیت نیروگاه به صورت مرتب و منظم از مجموعه سرکشی و بر آن نظارت دارند.

وی اضافه کرد: سوخت نخست نیروگاه گاز طبیعی است و در طی 9 ماهه گذشته بیش از 99 درصد سوخت نیروگاه برای تولید برق از طریق گاز تامین 

شده است. سوخت دوم مجموعه نیز در شرایط اضطراری گازوئیل است که آن هم به مقدار بسیار کمی استفاده می شود.

بادرستانی در پایان گفت: در تلاشیم تجهیزات خود را همواره بروزرسانی کرده و از تجهیزات با فناوری بالا استفاده کنیم. در همین راستا مقرر شده 

است تا 3 واحد جدید مجموعا به ظرفیت 260 مگاوات در آینده نزدیک با راندمان بالاتری نسبت به واحدهای موجود این مجموعه، به ظرفیت نیروگاه 

افزوده شود.

نجات ۲۸ واحد تولیدی مازندران از ورشکستگی/ چرا 
برخی ادارات سنگ اندازی می کنند؟

در راستای اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و نیز انجام حمایت های همه جانبه دستگاه قضایی از عرصه تولید و صنعت کشور، نشست 

ستاد های اقتصاد مقاومتی در دادگستری تمام استان های کشور برگزار می شود تا ضمن بررسی وضعیت فعالیت کارخانه ها و شرکت ها، مشکلات 

واحدهای تولیدی راکد و نیمه راکد برطرف شود تا با تمام ظرفیت خود مشغول فعالیت شوند.مصوبات ستاد های اقتصاد مقاومتی در دادگستری 

استان های سراسر کشور، به نحوی پیگیری می شود که پس از حل مشکلات واحد های تولیدی و صنعتی، برای تداوم فعالیت واحد ها و حفظ اشتغال 

موجودآنها، اگر جایی لازم بود، مصوبات تکمیلی نیز تصویب شود.بررسی و آسیب شناسی های صورت گرفته در سال های اخیر نشان داده عمده 

مشکلات واحد های تعطیل و نیمه تعطیل معمولا به عدم وجود نقدینگی جهت تامین سرمایه در گردش، عدم ثبات اقتصادی و تغییر قیمت ارز، عدم 

اعمال رای وحدت رویه شماره 794 دیوان عالی کشور در قرارداد های بانکی توسط بانک ها، عدم تناسب زمان تعیین شده در قرارداد های تنظیمی 

توسط شرکت شهرک های صنعتی جهت ساخت و بهره برداری از واحد با شرایط واقعی متقاضی و شرایط روز جامعه برمی گردد که در این راستا 

حمایت دستگاه های اجرایی و قضایی و دست به دست هم دادن، این قوا برای حل مشکلات واحد های تولیدی و صنعتی واقعا راهگشا بوده است.

البته گا ها عدم توانایی مدیریتی مدیران و اختلاف بین سهامداران نیز از عوامل موثر در ایجاد مشکل برای واحد های تولیدی و صنعتی است که با 

برگزاری جلسات ستاد اقتصاد مقاومتی و دعوت از طرفین، این مشکلات برطرف می شود.در این میان نباید از اقدامات شبانه روزی و فعالیت دلسوزانه 

ادارات تصفیه امور ورشکستگی دادگستری ها نیز غافل شد که با حمایت های خود غیر از کمک به رفع مشکلات تولیدکنندگان، کارخانه ها و واحد های 

تولیدی که ورشکسته شدند را نیز زیر نظر خود دوباره احیا کرده و به چرخه تولید بازمی گردانند. 

یادآوری این نکته خالی از لطف نیست که تاکیدات و دستورات رئیس دستگاه قضا جهت رفع مشکلات واحدهای تولیدی و کمک به دستگاه های 

اجرایی در این باره کم تاثیر نبوده است، چنانچه این تاکیدات از ابتدای سال جدید در سخنرانی های مختلف ایشان در برنامه های مختلف مطرح شده 

است. از جمله در  روز) 17 فروردین( و در نشست با اقشار مختلف استان البرز در کرج که حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای با 

اشاره به توجه رهبر معظم انقلاب به اقتصاد که آن را جزو مسایل اولیه می دانند، تاکید می کنند: برای مهار تورم و رشد تولید باید امنیت سرمایه گذاری 

تامین شود که این امر در اولویت قوه قضاییه است؛ وظیفه این قوه کمک به دولت و مجلس شورای اسلامی، آسیب شناسی در راستای رفع بی عدالتی، 

فساد، تبعیض، سوءاستفاده و ترک فعل ها بوده است.رئیس قوه قضاییه در ادامه با بیان اینکه امسال این قوه فعالیت های خود را برای مهار تورم، تامین 

سرمایه گذاری و حمایت از فعالان اقتصادی کشور تقویت و تشدید می کند، می افزاید: تحقق شعار مهار تورم و رشد تولید با حرف زدن ممکن نخواهد 

شد، ما در قوه قضاییه برای تحقق شعار سال، برنامه هایی را تدوین کرده ایم و در این راستا، درصدد تامین امنیت سرمایه گذاری هستیم؛ اگر بخواهیم 

عدالت اجتماعی را بسط دهیم باید به تقویت اقتصاد و رشد تولید و جلوگیری از کاهش ارزش پول ملی، کمک کنیم.

نمونه دیگر از تاکیدات رئیس دستگاه قضا در این باره، سخنانی است که در نشست با صنعتگران، تولیدکنندگان و کارآفرینان استان کرمان که در روز 

)10 آذرماه( سال جاری، مطرح شده است، حجت الاسلام والمسلمین اژه ای در این دیدار اظهار کرد: نقش تولید در جنگ ترکیبی برای خنثی کردن 

تحریم های ظالمانه، نقشی اثرگذار است، اما استنباط من آن است که در کل کشور و در میان ما مسئولان، این نقش، مجهول القدر مانده است؛ چنانچه 

به نقش اثرگذار تولید و اقتصاد در مقابله با تحریم ها، واقف تر باشیم، در آن صورت در وضع قوانین و  مقررات و اقدامات حقوقی و غیرحقوقی خود نیز 

متفاوت عمل می کنیموی با بیان اینکه یکی از مشکلات شما فعالان اقتصادی و تولیدی، آن است که نمی توانید برای بنگاه های خود برنامه ریزی داشته 

باشید و این موضوع را مطرح می کنید که نمی دانید با جابجایی یک دولت یا یک وزیر یا یک استاندار، چه مقرره جدیدی ابلاغ می شود؛ گفت: در واقع 

یکی از مشکلات شما، عدم وجود سیاست های روشن و شفاف و غیرقابل پیشبینی بودن شرایط است؛ شرایطی که با رفتن مدیران تغییر می کند.

رئیس دستگاه قضا، گفت: امروز یکی از معضلات شما فعالان اقتصادی و تولیدی به ویژه فعالان حوزه معدن، موضوع بازار برای عرضه محصولات 

است؛ امروز تولیدکننده و فعال اقتصادی برای صادرات محصول خود، با محدودیت هایی مواجه است از جمله اینکه در دستیابی به ارز حاصل از 

صادرات خود با مسائلی مواجه می شود؛ گاهی نیز یک اشتباه در محاسبه، سبب صدور جریمه سنگین برای یک بنگاه تولیدی می شود؛ این ها مسائلی 

است که باید در جهت تسهیل امور فعالان اقتصادی، اصلاح شود.

اما در این میان، دادگستری استان مازندران با دارا بودن یکی از ستاد های اقتصادی فعال، در پی آن است که با رفع موانع تولید و اشتغال، به افزایش 

نرخ اشتغال و بهبود کیفیت زندگی مردم کمک کند. 

 حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق اکبری، رئیس کل دادگستری مازندران با اشاره به اقدامات صورت گرفته در جهت احیا و ادامه فعالیت شرکت های 

ورشکسته تولیدی بیان کرد: یکی از رویکرد های مهم دستگاه قضایی استان، حمایت از رشد تولید و جلوگیری از تعطیلی واحد های تولیدی است در این 

راستا و در سال جاری با پیگیری و تلاش مضاعف اداره تصفیه امور ورشکستگی این استان، علاوه بر انجام وظایف خود با رویکرد حمایت از رشد تولید، 

از تعطیلی واحد های تولیدی جلوگیری شد به گونه ای که هم اکنون، مجموع 28 واحد تولیدی دارای حکم ورشکستگی در استان در حال فعالیت هستند.

وی افزود: اداره تصفیه امور ورشکستگی به جای پلمب این واحدها، از تعطیلی این واحد ها و بیکاری کارگران جلوگیری و با تسریع در فرآیند تصفیه 

امر ورشکستگی ضمن پرداخت بدهی بستانکاران، این شرکت ها را به اشخاص ذیصلاح در جهت تولید واگذار می کند.

رئیس کل دادگستری مازندران ابراز امیدواری کرد: با پیگیری های انجام گرفته و احیاء و ادامه فعالیت 2 شرکت ورشکسته تولیدی و تعیین تکلیف 

12 واحد تولیدی دیگر و تسریع در تعیین تکلیف دیگر واحد های تولیدی استان، ضمن پرداخت بدهی این شرکت ها و واگذاری آن به اشخاص واجد 

صلاحیت، گام های موثر ومفیدی در جهت حمایت از تولید برداشته شود.

جلوگیری از تغییر کاربری 
۱۳۵ هکتار اراضی 

کشاورزی و زراعی در 
»ماهدشت« کرج

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان البرز گفت که در 

عملیات مقابله ای، از تغییر کاربری ۱۳۵ هکتار از اراضی 

کشاورزی و زراعی به ارزش ۸۱۰۰ میلیارد تومان جلوگیری به 

عمل آمد.

حسن مددی با بیان جزئیات اجرای یک فقره مقابله با تغییر کاربری 

غیرمجاز اراضی زراعی در »ماهدشت« کرج گفت: در پی گزارش جهاد 

کشاورزی شهرستان کرج، نسبت به اعمال تبصره 2 ماده 10 قانون حفظ 

کاربری اراضی زراعی و باغی اقدام و از تغییر کاربری برنامه ریزی شده به 

وسعت 135 هکتار جلوگیری به عمل آمد.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان البرز اضافه کرد: این اراضی 

در بخش مرکزی کرج و در منطقه موسوم به »اراضی منطقه بغدادی 

ماهدشت« واقع شده بودند که با حضور نماینده دادستان، مدیر 

جهاد کشاورزی شهرستان کرج، یگان امداد استان، کلانتری ماهدشت، 

فرماندهی یگان حفاظت اراضی استان البرز، شهردار ماهدشت و ادارات 

خدمات رسان اقدامات قانونی انجام شد.

وی با اشاره به اینکه اراضی در معرض تغییر کاربری بیش از 135 هکتار 

و به ارزش 8100 میلیارد تومان بود متذکر شد: در این عملیات تفکیک 

و قطعه بندی به تعداد 95 مورد، دیوارکشی 95 مورد، ویلا و فضای 

سرپوشیده 12 مورد، دپوی مصالح 40 مورد، ایجاد راه اختصاصی غیرمجاز 

15 مورد و قطع انشعاب غیرمجاز به تعداد 22 مورد به انجام رسید.

سربیشه خراسان جنوبی؛ 
دروازه تجارت خارجی 
شرق کشور/ ماهیرود؛ 

مرزی که سربیشه را سربلند 
می کند

خراسان جنوبی استانی است تقریبا خشک و کویری در شرق کشورمان 

که 11 شهرستان دارد و هر شهرستان آن از جاذبه های طبیعی بی نظیر و 

بکری برخوردار است. یکی از شهرستان های این استان که از آن می توان 

به عنوان دروازه تجاری شرق کشور یاد کرد، شهرستان سربیشه است.

شهرستان سربیشه به مرکزیت شهر سربیشه تا سال 1382 یکی از 

بخش های شهرستان بیرجند بود و در آن سال به شهرستان تبدیل شد. 

این شهرستان دارای آب و هوای معتدل و خشک است، البته میانگین 

دمای سالانه آن از دیگر شهرستان های استان کمتر است. سربیشه در 

65 کیلومتری جنوب شرقی شهر بیرجند و در مسیر راه بیرجند-نهبندان 

قرار دارد. این شهرستان هم مرز با افغانستان است و بازارچه مرزی 

بزرگی دارد که می توان از طریق آن واردات و صادرات را گسترش داد. 

شهرستان سربیشه از شمال و شمال شرق با شهرستان های درمیان و 

بیرجند، از شرق با شهرستان خوسف،  از جنوب با شهرستان نهبندان و 

از شرق با افغانستان هم مرز است. این شهرستان سردترین نقطه استان 

است و اگرچه اهالی آن عمدتا در بخش کشاورزی و دامپروری مشغول 

هستند، اما با توجه به وجود بازارچه مرزی و معادن گوناگون، بازرگانی، 

فعالیت معدنی و فرآوری محصولات آن ها نیز در شهرستان رونق دارد. 

روز گذشته خبرنگاران استان خراسان جنوبی در قالب تور خبری از این 

شهرستان بازدید کردند و آنچه در این بازدید بیش از هرچیز خودنمایی 

می کرد، وجود مرز ماهیرود بود؛ مرزی که امروز حرف های زیادی در 

شرق کشور دارد. 

افزایش ساعت کاری مرز ماهیرود 
مدیر پایانه مرزی ماهیرود در جریان حضور تور رسانه ای سربیشه در 

مرز ماهیرود، با اشاره به دستاوردهای دولت سیزدهم در این مرز، 

گفت: افزایش ساعات کاری مرز ماهیرود، افزایش تعاملات و اختصاص 

اعتبارات ویژه برای دوبانده کردن مسیر سربیشه به پایانه مرزی از 

جمله اقدامات انجام شده است. علی اکبر مزیدی با بیان اینکه دیپلماسی 

اقتصادی و تجارت با کشورهای همسایه به ویژه افغانستان به افزایش 

صادرات و ترانزیت به افغانستان منجر شده است، افزود: در سال 1400، 

تعداد مسافران ورودی و خروجی از این مرز 10 هزار و 794 نفر و در 

سال 1401 تعداد مسافران 50 هزار و 269 نفر بوده است. به گفته وی، 

تعداد مسافران ورودی و خروجی در 9 ماهه سال جاری 49 هزار و 320 

مسافر بوده که رشد قابل توجهی داشته است.مدیر پایانه مرزی ماهیرود 

با اشاره به عملکرد مقایسه ای حمل و نقل بین المللی در این پایانه مرزی 

یادآور شد: در 9 ماهه سال گذشته 7547 سفر کامیون و 3496 ترانزیت 

داشته ایم، درحالی که در 9 ماهه سال جاری شاهد 10 هزار و 387 سفر 

کامیون و 10 هزار و 187 ترانزیت بوده ایم که نشان می دهد میزان 

ترانزیت از درب پایانه مرزی ماهیرود نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

37 درصد و ترانزیت هم 160 درصد افزایش داشته است. مزیدی گفت: 

محدودیت های اعمال شده با افغانستان، کاهش مسافت 337 کیلومتری 

بندرعباس ـ پایانه مرزی ماهیرود نسبت به دوغارون و تسهیل و تسریع 

در امر ترانزیت از جمله افزایش ترانزیت از پایانه ماهیرود بوده است.وی 

افزود: تأمین امنیت در مرزها و مبارزه با قاچاق کالا، پیگیری و احداث 

جاده آسفالته به منظور تردد ناوگان ایرانی از بندر شیخ ابونصر فراهی تا 

شهر فراه افغانستان و تخصیص اعتبار برای دوبانده کردن مسیر ترانزیتی 

سربیشه ـ پایانه مرزی از دستاوردهای دولت سیزدهم در مرز بوده است. 

پیشتاز در اجرای طرح ملی مسکن 
شهردار سربیشه نیز در جریان بازدید تور رسانه ای در این شهرستان، با 

اشاره به آخرین وضعیت طرح ملی مسکن در سربیشه بیان کرد: این طرح 

در شهرک اندیشه واقع شده و تاکنون زیرساخت هایی مانند برق و گاز 

برای آن فراهم شده است.مجتبی شیخ زاده با بیان اینکه در راستای اجرای 

این طرح 100 هکتار زمین وارد محدوده شهری شده است، افزود: در 

حال حاضر عملیات زیرسازی مرحله اول با قراردادی به مبلغ 106 میلیارد 

ریال در دست انجام است.وی با بیان اینکه سربیشه یکی از شهرستان های 

پیش رو در اجرای طرح  ملی مسکن استان است، گفت: شهرک اندیشه به 

طور متوسط 50 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در آینده ای نزدیک، 2 

هزار و 500 نفر در قالب طرح ملی مسکن در این شهرک مستقر خواهند 

شد.

رتبه اول تولید گل محمدی
رئیس جهاد کشاورزی سربیشه نیز در حاشیه این بازدید رسانه ای گفت: 

شهرستان سربیشه رتبه اول تولید گل محمدی، رتبه سوم تولید عناب، 

زیتون و تخم مرغ را دارد. 

محمدرضا زرگری با بیان اینکه 70درصد جمعیت شهرستان روستایی و 

عشایری است، افزود: در سربیشه سالانه حدود 5 هزار تن تخم مرغ تولید 

می شود که مازاد نیاز شهرستان است.
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کنعانی: مسئولیت حادثه کرمان متوجه کسانی است 
که تروریسم را ابزاری برای اهداف خود قراردادند/ 

مسئله پیش آمده برای حج فنی است و نسبت به حل آن 
خوشبین هستیم

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان دوشنبه در نشست خبری هفتگی خود پاسخگوی سؤالات خبرنگاران شد.

مسئولیت حادثه کرمان متوجه کسانی است که تروریسم را ابزاری برای اهداف خود قراردادند
کنعانی در ابتدا درباره حادثه تروریستی کرمان گفت: متأسفانه شاهد اقدام تروریستی در گلزار شهدای شهر کرمان زادگاه سردار شهید حاج قاسم 

سلیمانی بودیم که متأسفانه در این اقدام شوم تروریستی ده ها تن از شهروندان عزیز ما و شهروندان افغانستان که در چهارمین سالگرد شهادت سردار 

شهید برای گرامی داشت این شهید در اجتماع مردمی در گلزار شهدا حضور پیدا کرده بودند به شهادت رسیدند.وی افزود: ما این اقدام تروریستی را با 

قوی ترین عبارات محکوم می کنیم و به روح شهدای این حادثه درود می فرستیم و برای مجروحان شفای عاجل از محضر خداوند مسئلت می کنیم.

سخنگوی وزارت خارجه با تسلیت به خانواده های شهدای کشورمان و افغانستان، اظهار داشت: این اقدام موج گسترده ای از اعتراضات را در عرصه 

منطقه ای و بین المللی داشته و با تماس ها و پیام های خودشان، این حادثه شوم تروریستی را محکوم کردند. از همه ملت ها و دولت های کشورها و 

مقامات داخلی و خارجی و مقامات عالی سازمان های بین المللی تشکر می کنم.کنعانی افزود: این حادثه نشان داد که تروریسم خطر فراگیر برای همه 

دولت ها و ملت هاست و آنهایی که تروریسم را ابزاری برای اهداف خود قرار دادند، مسئولیت ناشی از حمایت های جریان های تروریستی متوجه 

آنان است و باید پاسخگو باشند.

فرانسه رسماً موضع خود درباره فلسطین را به ایران اعلام کرده است
سخنگوی وزارت خارجه در خصوص تماس وزرای خارجه ایران و فرانسه گفت: موضوع تروریسم یک تهدید فراگیر و بین المللی است. ما به عنوان دولت 

ایران همواره در مبارزه با تروریسم از همه فرصت های ممکن در گفتگوهای دیپلماتیک دوجانبه و چارچوب های چندجانبه استفاده کردیم.

وی تروریسم را خطری خواند که مستلزم اقدام فراگیر و به دور از استاندارهای دوگانه است و اظهار داشت: در گفتگو با طرف های غربی این موضوع 

را گوشزد کردیم که تروریسم تهدید فراگیر است و تروریسم خوب و بد نداریم. در گفتگو با وزیر خارجه فرانسه در این زمینه گفتگو شد و دولت 

فرانسه رسماً موضع خودش را به طرف ایرانی اعلام کرد.

غرب باید از حمایت سیاسی و امنیتی از رژیم صهیونیستی دست بردارد
کنعانی با بیان این که در این گفتگو درباره مسائل مورد اهتمام مشترک منطقه ای از جمله فلسطین رایزنی شد، گفت: دیدگاه طرف فرانسوی شنیده 

شد و مواضع ایران در ارتباط با مسئله فلسطین و ضرورت پایان بخشیدن به جنایات ظالمانه مورد تاکید ایران قرار گرفت. در ارتباط با فلسطین موضع 

روشنی داریم. در ورای موضع گیری های انجام شده، معتقدیم که در حوزه عمل متناسب با آنچه گفته می شود، اقدام وجود ندارد.

سخنگو ادامه داد: اول غربی ها باید از حمایت سیاسی و امنیتی رژیم دست بردارند.  همچنین از ظرفیت های سازوکارهای بین المللی و شورای امنیت 

استفاده شود.وی در خصوص مطالبه از کشورهای همسایه در بحث امنیتی گفت: اتفاقی که رخ داد یک عملیات تروریستی بود. جهات ذی ربط در 

کشور تاکنون اقدامات لازم را انجام دادند و اقدامات تکمیلی در حال انجام است. پدیده تروریسم یک تهدید فراگیر است. داعش هم به عنوان پدیده 

ساخته شده صهیونیست ها که خودشان هم در مواقعی نقش مستقیمشان در شکل گیری پدیده شوم را اعلام کردند، متاسفانه این گروه اقدامات 

شومی را در منطقه انجام دادند.کنعانی با اشاره به اضمحلال خلافت خودخوانده داعش در منطقه که لازم است نقش تعیین کنده حاج قاسم را 

یادآور شود، اظهار داشت: اما باقی مانده این ساختار در منطقه پراکنده هستند. این بار هم در اقدامی جدید، این پدیده شوم نقش خود را در اقدام 

تروریستی در کرمان اعلام کرد.وی با بیان اینکه ما در دستگاه دیپلماسی پیگیری های لازم را همواره انجام داده و خواهیم داد، اظهار داشت: بخشی از 

ابعاد نیازمند همکاری های ساختارهای امنیتی در منطقه است. خوشبختانه روابط خوبی هم با کشورهای منطقه در این زمینه وجود دارد و اگر این 

نبود ما شاهد اقدامات بیشتری در سطح منطقه می توانستیم باشیم.سخنگو ادامه داد: ما کشوری هستیم که در منطقه نا امن قرار داریم. ملت ایران 

متاسفانه قربانی استفاده ابزاری برخی طرف ها از تروریسم بودند و حتماً نیازمند استفاده از ظرفیت های امنیتی کشورها در منطقه است.

از هرگونه ابتکار و گفتگوهای فلسطینی بین فتح و حماس استقبال می کنیم
کنعانی درباره اتحاد حماس و فتح گفت: مسئله فلسطین متعلق به ملت فلسطین است و همه ملت فلسطین می تواند در روند مقاومت و سیاسی 

فلسطین ایفای نقش کند. ما از هرگونه ابتکار و گفتگوهای فلسطینی برای تقویت وحدت، ارتقای هم افزایی و نقش مکمل گروه های فلسطینی در رقم 

زدن سرنوشت فلسطین استقبال می کنیم.

مسئله پیش آمده برای حج فنی بوده و نسبت به حل آن خوشبین هستیم
وی در خصوص پروازهای عمره به عربستان گفت: مقامات ذی ربط ایران مسئولان حج و زیارت و وزارت راه در این زمینه اطلاع رسانی کردند. صرفاً 

یک مشکل فنی است. هیچ زیرساخت سیاسی در این وضعیت وجود ندارد. توافق دو کشور برای حج عمره شکل گرفته و طرف عربستان خودش را 

متعهد می داند.سخنگو وجود هرگونه زیرساخت سیاسی درباره سفر حج را نفی کرده و افزود: گفتگوها برای رفع و رجوع مشکلات فنی در حال انجام 

است. رئیس حج و زیارت به همراه تیم کارشناسی در عربستان به سر می برد و خوش بینیم این معضل فنی برطرف شود.سخنگوی وزارت خارجه در 

خصوص رایزنی با فرانسه برای توقف جنگ در غزه گفت: در ارتباط با توقف جنگ، ما سنگین ترین تلاش دیپلماتیک را از زمان آغاز بحران جاری تاکنون 

انجام دادیم. ایران از همه ظرفیت های خود برای اینکه بتواند زمینه ساز توقف فوری حملات رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه باشد استفاده کرده 

است.کنعانی افزود: اینکه ما در آینده نزدیک شاهد آتش بس باشیم مطالبات جهانی است. ما هم به عنوان اولویت اول در همه گفتگوها مورد تاکید 

قرار می دهیم.

ابتکار ایران برای پایان بحران چندین ساله فلسطین
وی با بیان اینکه اکنون خواست بین المللی متجلی است و آن چیزی که باعث نقش مخرب بوده، نقش آمریکا در حق استفاده از وتو برای رژیم 

صهیونیستی بود، اظهار داشت: دولت ها این مطالبات را نشان دادند. مطالبه روشن است. اینکه اعمال فشارکافی باید بر رژیم شکل بگیرد. ما به تلاش 

های خودمان ادامه می دهیم.سخنگو ادامه داد: اینکه ایران ابتکار خودش را پیگیری می کند، موضوع ابتکار ایران روشن است. بر خلاف تهدیدهای 

یکجانبه برخی ها که می خواستند یک طرف به نفع رژیم صهیونیستی راه حل غیرعادلانه ای پیدا کند، ما بر حق ملت فلسطین علیه اشغالگر قائل 

بودیم. ما معتقدیم ابتکار ایران می تواند راه حلی برای پایان بخشیدن به بحران چندین ساله فلسطین باشد. معتقدیم که اساساً اشغالگری مسئله 

اساسی فلسطین است و باید حل و فصل شود و در چارچوب یک طرف سیاسی خاتمه پیدا نمی کند.

حمایت ایران از آفریقای جنوبی در شکایت از رژیم صهیونیستی در دیوان بین المللی دادگستری 
کنعانی درباره شکایت آفریقای جنوبی به دیوان بین المللی دادگستری علیه رژیم صهیونیستی گفت: ما حامی استفاده از سازوکارهای بین المللی برای 

پیگرد قانونی مقامات رژیم و اعمال نورم های شناخته شده علیه رژیم غاصب هستیم. حتماً برای استفاده از ظرفیت موجود برای پیگرد قانونی مقامات 

جنایتکار این رژیم حمایت می کنیم. روش ما مبتنی بر اصول و رویکرد های ایران و نوع نگرش ما نسبت به رژیم صهیونیستی است.

ترامپ: ایران می تواند 
ظرف ۳۴ روز بمب 

هسته ای بسازد!

به نقل از تایمز، دونالد ترامپ، رییس جمهور سابق و نامزد ریاست 

جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا در جریان سخنرانی در جمع حامیانش در آیووا، با 

تکرار ادعای خود و زیر سوال بردن ماهیت »صلح آمیز« برنامه هسته ای 

ایران، مدعی شد که تهران قادر است تا ظرف ۳۴ روز بمب اتمی بسازد.

ترامپ با اشاره به آنچه سیاست خارجی شکست خورده دولت جو بایدن، 

رییس جمهوری کنونی آمریکا در قبال ایران خواند، مدعی شد که این 

مساله به چنین اتفاقی منجر شده است.

رییس جمهور سابق آمریکا همچنین با انتقاد از سیاست های بایدن در 

قبال جنگ اوکراین، مدعی شده است که می تواند ظرف ۲۴ ساعت به 

جنگ اوکراین پایان دهد. به گفته ترامپ، ناکارآمدی سیاست بایدن دقیقا 

دلیل تداوم جنگ در اوکراین و خاورمیانه، روابط روبه وخامت چین با 

آمریکا بر سر مساله تایوان است.

وی در بخشی از سخنرانی اش مدعی شد: علاوه بر این، ایران چند قدم 

تا ساخت بمب اتمی فاصله دارد. آنها ظرف ۳۴ روز بمب اتمی خودشان را 

می سازند.

ترامپ پیش تر مدعی شده بود که مخالف ورود جنگ با ایران است اما 

برای اجتناب از چنین اتفاق احتمالی، مذاکرات با تهران باید ادامه یابد.

پنج عضو دائم شورای امنیت سازمان ملل به همراه آلمان، در سال ۲۰۱۵ 

توافق برجام را با ایران امضا کردند. ترامپ، در سال ۲۰۱۸ به طور 

یکطرفه و غیرقانونی از این توافق خارج شد. بایدن، جانشین وی در کاخ 

سفید همواره ادعاهایی را درباره تمایل واشنگتن برای بازگشت به این 

توافق هسته ای مطرح کرده است؛ با این حال، مذاکرات جهت احیای 

کامل برجام به سرانجام نرسید. بایدن نوامبر پارسال در جریان نشستی 

محرمانه با رای دهندگان دموکرات مدعی شد که برجام عملا مرده است 

اما واشنگتن تمایلی به اعلام عمومی آن ندارد!

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به بیانیه مشترک 

اخیر آمریکا و سه کشور اروپایی)تروئیکا(درباره برنامه هسته ای 

کشورمان، اظهار داشت: همان طور که بارها تاکید شده است، برنامه 

هسته ای جمهوری اسلامی ایران همواره صلح آمیز بوده و خواهد بود. 

بسیار مضحک است کشورهایی که خود مسؤول شرایط فعلی در مورد 

برنامه هسته ای ایران هستند، با قلب واقعیت به دنبال تغییر مقصر و 

قربانی هستند.

کنعانی افزود: این کشورها بهتر است به جای فرافکنی و موضع گیری های 

سیاسی، بر عملکرد خود در قبال مذاکرات رفع تحریم ها در ۲ سال 

گذشته مروری داشته باشند و نتیجه سیاست های غیرسازنده خود را 

مشاهده کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: غنی سازی در سطح ۶۰ درصد 

در مراکز غنی سازی ایران، همواره متناسب با نیازهای صلح آمیز کشور و 

به طور کامل زیر نظر آژانس بین المللی انرژی اتمی بوده و ادامه خواهد 

داشت.

آمادگی امارات برای 
توسعه مناسبات با ایران

وزیر مشاور در امور خارجی دولت امارات با حضور در 

سفارت ایران در ابوظبی ضمن ابراز همدردی با دولت و مردم 

ایران به خاطر حادثه تروریستی کرمان، بر آمادگی دولت 

امارات برای توسعه مناسبات در همه زمینه ها با ایران تاکید 

کرد.

در پی صدور بیانیه وزارت خارجه دولت امارات در محکومیت شدید 

حادثه تروریستی در شهر کرمان ، »خلیفه شاهین المرر« وزیر مشاور در 

امور خارجی دولت امارات نیز صبح امروز دوشنبه با حضور در محل 

سفارت جمهوری اسلامی ایران در ابوظبی، دفتر یادبود شهدای این حادثه 

تروریستی را امضا کرد.

وزیر مشاور در امور خارجی امارات در دیدار با سفیر ایران، ضمن 

محکوم کردن این واقعه بعنوان یک اقدام شنیع تروریستی، تاکید کرد که 

امارات هر اقدام تروریستی که بی گناهان را هدف قرار داده و امنیت و 

ثبات را خدشه دار کند، رد می کند. 

وی با ابراز همدردی با خانواده قربانیان این حادثه، برای مجروحان 

آرزوی شفای عاجل کرد.

»شاهین المرر« همچنین با اشاره به روند رو به رشد روابط دوجانبه میان 

ایران و امارات، آمادگی کشورش را برای توسعه مناسبات در تمام زمینه ها 

با ایران اعلام کرد.

»رضا عامری« سفیر جمهوری اسلامی ایران در امارات عربی متحده نیز 

در این دیدار ضمن تشکر از ابراز همدردی امارات با جمهوری اسلامی 

ایران، انجام این گونه اقدامات تروریستی رانشانه ضعف و زبونی دشمنان 

دانست و بر ضرورت اتحاد و انسجام در برخورد با ترور، خشونت و نقض 

حقوق بشر و ارزشهای انسانی تاکید کرد.

جنگ غزه ۶۰ میلیارد دلار 
هزینه روی دست اسرائیل 

گذاشت
جنگ غزه یک حد نصاب دیگر هم برای تلفات رژیم 

صهیونیستی به ثبت رساند و بعد از ثبت بزرگترین شکست 

تاریخ این رژیم پر هزینه  ترین جنگ این رژیم را هم برایش 

در تاریخ رقم زد.

روزنامه یدیعوت آحارانوت در گزارش مفصلی به هزینه های جنگ رژیم 

صهیونیستی علیه نوار غزه پرداخت و اعلام کرد، این جنگ طی سه ماه 

با 217 میلیارد شیکل بی سابقه  ترین جنگ از لحاظ هزینه های هنگفت 

)تلفات گسترده( لقب گرفته است.

این روزنامه عبری زبان با اعتراف به تلفات هنگفتی که ارتش اسرائیل 

بر اثر جنگ متحمل شده اعلام کرد، در کنار تلفات انسانی بی سابقه 

و تبعات اجتماعی، روحی و روانی، سیاسی و امنیتی و البته نظامی 

وحشتناک، زیان های اقتصادی هنگفتی هم برای تل آویو در پی داشته 

است.

در مقدمه این گزارش تاکید شده است بعد از گذشت 3 ماه از جنگ 

نه تنها به هیچ یک از اهداف اعلام شده آن دست پیدا نکردیم، بلکه 

هزینه های جنگ نیز به یک رکورد تاریخی رسیده است که تاکنون در 

تاریخ اسرائیل بی سابقه بوده است.

این رسانه عبری زبان تاکید کرد تا پایان هفته گذشته هزینه های مستقیم 

جنگ 70 میلیارد شیکل بود و میانگین هزینه های روزانه این جنگ از 

800 میلیون شیکل گذشته است و در صورتی که این جنگ به لبنان هم 

کشیده شود هزینه های آن به روزانه یک میلیارد شیکل هم خواهد رسید.

70 میلیارد شیکل حدود 19 میلیارد دلار است این در حالی است که در 

روزهای ابتدایی این جنگ و حضور گسترده نیروهای احتیاط رقم هزینه 

روزانه جنگ فراتر از 1.4 میلیارد شیکل بود این در حالی است که با 

عقب نشینی شمار قابل توجهی از یگان های ارتش رژیم صهیونیستی این 

هزینه ها به روزانه در حدود 400 میلیون شیکل یعنی )110 میلیون دلار( 

رسیده است، این در حالی است که در صورت ادامه جنگ برای مدت 

یک سال پیش بینی می شود غزه 120 میلیارد شیکل )35.5 میلیارد دلار( از 

خزانه رژیم صهیونیستی هزینه بگیرد.

گفتنی است این آمار صرفا به زیان های اقتصادی مستقیم جنگ مربوط 

شده و رسانه های عبری زبان از زیان های حاشیه ای و ثانوی اقتصادی 

جنگ هم سخن می گویند.

پایگاه عبری زبان آیس در گزارشی که امروز یک شنبه منتشر شد خبر داد، 

حجم معاملات بورس اسرائیل شاهد سقوط شدیدی بود به نحوی که 60 

درصد در حجم معاملات کاهش را به ثبت رسانده است.

به گزارش این پایگاه صهیونیستی، ابهام در آینده اقتصادی و سیاسی 

اسرائیل و کاهش جایگاه اعتباری اسرائیل در اقتصاد جهانی باعث این 

سقوط آزاد در بورس اسرائیل شده است.

شلیک ۳۰ راکت به پایگاه 
اشغالگران آمریکایی در 

دیرالزور سوریه

منابع خبری از شلیک دستکم ۳۰ راکت به پایگاه اشغالگران 

آمریکایی در میدان نفتی »العمر» در شرق دیرالزور سوریه 

خبر دادند.

منابع خبری از حمله راکتی گسترده به پایگاه آمریکا در میدان نفتی 

العمر در شرق دیرالزور سوریه خبر دادند.

به گفته این منابع، دست کم 30 راکت به پایگاه اشغالگران آمریکایی در 

میدان نفتی العمر در شرق دیرالزور سوریه شلیک شده است.

به گفته این منابع، این حمله گسترده موشکی در واکنش به تجاوز آمریکا 

به یک کامیون در گذرگاه القائم، البوکمال در مرز عراق و سوریه صورت 

گرفته است.


